
Saulėtą gegužės 3-
čiosios popietę iš-

ėjau į Vokiečių gatvę.
Akį patraukė naujas pla-
katas, ką tik užklijuotas
ant reklaminio stendo.
Jame pavaizduota kau-
kėta porelė. Plakatas
skelbia: ,,Kūrybiškumo
neuždengsi kauke. Kau-
kių mados savaitė 05.04-
10”. Šaunu – šiuo pan de-
mijos laikotarpiu dar vie-
nas spalvingas (ir ne-
mokamas) renginys Vil-
niuje.            – 6 psl.

Niekas kitas taip neatskleidžia žmonių charakterių, kaip tai, iš ko jie juokiasi – Johann Wolfgang von Goethe
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laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Steigiamajam
Seimui – 100
Nors Vasario 16-osios ir Kovo 11-osios reikšme niekas neabejoja, apie Ge-

gužės 15-ąją, deja, to paties pasakyti negalime. Retas žino, kad tai Stei-
giamojo Seimo susirinkimo diena, kuri prieš karą buvo viena iš kelių svar-
biausių valstybės švenčių. Retas turbūt  pagalvoja, kaip reikšmingai ši data
persipina su kita šių metų sukaktimi – Lietuvos Nepriklausomybės atkūri-
mo 30-mečiu. O juk 1990 m. kovo 11-osios Lietuvos Nepriklausomybės akte
yra įtvirtinta, kad 1918 m. vasario 16 d. Lietuvos Nepriklausomybės aktas ir
1920 m. gegužės 15 d. Steigiamojo Seimo rezo-
liucija niekada nebuvo praradę teisinės galios ir
yra Lietuvos Valstybės konstitucinis pamatas. Vi-
sos šios sukaktys liudija Lietuvos valstybės, kaip
demokratinės respublikos, tęstinumą

. – 3 psl.

COVID-19: Gegužės 8 d., 11 val. 30 min.
Užsikrėtusių Išgijusių Mirusių

Pasaulyje 3,950,173  1,359,225 271,790

JAV 1,295,058 217,237 77,058  

Lietuvoje 1,436 765 49

Viltingi skaičiai: gegužės 10-ąją JAV užfiksuota 750

mirčių. Tai mažiausias COVID-19 aukų skaičius nuo

kovo 30 dienos.

Apie išsipildžiusias ,,nerealias” svajones.
Apie meilę Lietuvai ir kaip ją perduoti išei-

vijos vaikams. Apie nuolat kintantį mokymo pro-
cesą, užklasinę veiklą ir daug kitų dalykų – po-
kalbis su  2019 m. ,,Gintarinio obuoliuko” pre-
mijos laureate Maironio lituanistinės mokyklos
mokytoja Loreta Lagunavičiene. – 4 psl.

Mokykla – gyvenimo dalis

Kūrybiškumo po kauke nepaslėpsi…

,,Amerikonai” skuba pas ,,Maro daktarą”: Algirdas ir Ugnelė
Silėnai bei Raimundas M. Lapas. (asmenukė)



2 2020�GEGUŽėS�12,�ANTRADIENIS DRAUGAS

DRAUGAS
(USPS-161000)

THE LITHUANIAN WORLD-WIDE NEWSPAPER

Published on Tuesday, Thursday 
and Saturday 

except legal Holidays, Jan. 2nd, and Dec. 26th by
the Lithu anian Catholic Press Society, 

4545 W. 63rd Str., Chicago, IL 60629-5532. 
Tel.: 773-585-9500. Fax.: 773-585-8284
Periodical class postage paid at Chicago, IL 

and additional mailing offices.
Subscription Rates: $150.00.

GARBėS�PRENUMERATA $250.00
JAV – metams�$150.00 •�1/2�metų�$80.00 •�3�mėn.�$57.00

Pirma�klase�–$340.00 •�kartą�per�savaitę�$240.00
Į Kanadą –metams�$390.00 (USD) •�1/2�metų�$210.00 (USD) •�3�mėn.$110.00 (USD)

Į Lietuvą paprastu paštu –metams�$120.00 •�1/2�metų�$66.00
Internetinė prenumerata –metams $99.00 

TIK ŠEŠTADIEnIO LAIDA
JAV metams�$95.00 •�1/2�metų�$70.00 •�3�mėn.�$48.00

Į Kanadą–metams�$150.00 (USD) •1/2�metų�$120.00 (USD) •�3�mėn.$75.00 (USD)
Į�Lietuvą��– metams�$70.00

Mažindami pašto išlaidas, prenumeratos kvitų nesiunčiame. ,,Draugo” prenumerata yra mokama iš anksto.
Administracija�dirba�kasdien�nuo�9:00��iki�4:30,�šeštadieniais�nedirba.�
Redakcija�dirba�kasdien�nuo�8:00�iki�4:00,�šeštadieniais�nedirba.

Vyriausioji redaktorė – 
Ramunė�Lapas

vyr.redaktore@gmail.com

Redaktorė – 
Virginija�Petrauskienė

Techninis redaktorius –
Jonas�Kuprys

Korektorė – 
Dalia�Sokienė

Už�skelbimų�turinį�ir�kalbą�neatsakome.�

Straipsnių�autorių�nuomonė�nebūtinai�
sutampa�su�redakcijos�nuomone.

Administracija –
skelbimai@draugas.org.,����administracija@draugas.org

Reklama –�Audronė�Kižytė,�
audreykizys@gmail.com,�630-805-1404

NUOMONĖS  IR  LAIŠKAI

Katalikų Bažnyčios ateitis

Gegužės 5 dienos ,,Draugo” laidoje Romualdas
Kriaučiūnas straipsnyje kelia klausimus apie Kata-
likų Bažnyčios ateitį. Pagal „Katalikų Bažnyčios ka-
tekizmą”, kuris buvo išleistas 1992 m. Šv. Popiežiaus
Jono Pauliaus II iniciatyva, Bažnyčios ateitis yra nu-
lemta. 677 pastraipoje parašyta: „Bažnyčia į Karalystės
garbę įžengs tik per tas paskutines Velykas, sekdama
paskui mirusį ir prisikėlusį Viešpatį”. Kitaip sa-
 kant, Bažnyčia turi mirti, kaip ir Jėzus mirė. Po mir-
ties Bažnyčia prisikels, kaip ir jos Įsteigėjas prisikė-
lė. Šiandien vyksta tas mirties procesas. Bažnyčios už-
sidaro, kunigų ir vienuolių trūksta, pasaulio pagar-
ba Bažnyčiai mažėja, Lietuvoje tik 8 procentai gyven -
tojų lanko bažnyčią sekmadieniais, Europos Sąjungoje
dar mažiau, įteisinti abortai ir tos pačios lyties vedybos
ir t. t., – tai yra Bažnyčios mirties ženklai.

„Katalikų Bažnyčios katekizmas” suteikia tik
bendrą vaizdą apie Bažnyčios ateitį. Šventoji Dvasia
per pranašus duoda smulkesnių žinių apie Bažnyčios
(ir mūsų) ateitį. Jie skatina glaudesnius ryšius su Die-
vu ir ragina, kad neišsigąstume sunkiems laikams
atėjus, bet atsiduotume į gerojo Dievo rankas. Vienas
iš tų pranašų yra kanadietis kunigas Michel Rodri-
gue. Kun. Michel yra 23-ias iš 23 vaikų, kuriuos pa-
gimdė jo motina. Anot jo, Dievas kalba su juo nuo pat
vaikystės. Savo gyvenime kun. Michel yra daug pa-
siekęs. Nors vaikystėje jis labai skurdžiai gyveno ma-
žame ūkyje, tačiau baigė kunigystės mokslus ir
buvo įšventintas į kunigus, nes vyskupas nuolat gir-
dėdavo vidinį balsą, raginantį tą padaryti. Michel
mokėsi ir įgijo teologijos daktaro laipsnį. Šio žmogaus

darbai neišmatuojami – jis įsteigė vienuolių ordiną,
pastatė vienuolyną, dėstė kunigų seminarijoje. Šio
kunigo patirtos kančios taip pat sunkiai įsivaiz-
duojamos: jis patyrė aštuonis širdies infarktus, ke-
turis kartus buvo miręs, tris kartus išgydytas nuo vė-
žio. M. Rodrigue yra oficialus egzorcistas, visas
gautas „žinias” perduodantis savo vyskupui. Ame-
rikoje per pastaruosius dvejus metus jis yra ne kar-
tą vedęs rekolekcijas. Praėjusį rudenį „Draugo” ad-
ministracijos darbuotoja dalyvavo šio kunigo reko-
lekcijose. 

Kun. Michel yra paprastas, kupinas džiaugsmo
ir humoro. Anot jo, iki šios vasaros pabaigos turi būti
baigtas vienuolynas, kuriame prieglobstį galės ras-
ti kunigai. Bažnyčios mirtis taps dar akivaizdesnė.
Kun. Michel ir pateikia ir daugiau pranašysčių apie
Bažnyčios ir pasaulio ateitį, bet jaučiu, kad čia ne vie-
ta apie tai pasakoti. Kas nori įsigilinti į tai, siūlau su-
sirasti internetinę svetainę: www.countdowntothe-
kingdom.com ir pasirinkti „Fr. Michel Rodrigue”. Ra-
site 17 jo paskaitų bei vaizdo įrašų. Taip pat, jei klau-
sotės sekmadienio šv. Mišių iš Švč. Mergelės Mari-
jos Gimimo bažnyčios Marquette Par ke per „You
Tube”, dešinėje pusėje pastebėsite siūlomų kitų įra-
šų. Tarp jų galima rasti kun. Michel išsakytas min-
tis. Jeigu kas neturi interneto, bet nori daugiau su-
žinoti apie Bažnyčios ir pasaulio ateitį iš rimtesnio
šaltinio, siūlau „Penktoji Knyga”, kuriai suteikta Baž-
nyčios Imprimatur ir Nihil Obstat. Tą knygą ir kitas
šios serijos knygas galima užsisakyti paskambinus
į ,,Draugo” administraciją tel. 773-585-9500. Kaina 10
dol. (su atsiuntimu). Tiesa, šios serijos knygas gali-
ma lietuviškai skaityti internete: www.directionfo-
rourtimes.org, pasirenkant nuorodą „languages”,

tuomet – „lietuviškai”, po to – spausti knygos, kurią
norite skaityti, nuorodą. 

Būdami Katalikų Bažnyčios nariai, mes netu-
rėtume labai bijoti ateities, nes galime apytiksliai ži-
noti ateitį ir prisiglausti dar arčiau prie Dievo per
maldą, kaip pradėjo daryti Romualdo Kriaučiūno sū-
nus Aldas.

.
Vytas Stanevičius

Brighton Park, IL

Ar pagrįsta kritika
Įdomu skaityti Augustino ir Ais tės kelionių

Azijoje įspūdžius pande mijos metu. Tačiau jų nuo-
latinė kritika Lietuvos valdžiai dėl kelionių su var-
žymų man palieka slogų įspūdį. Yra kitokių nuo-
monių.

Praėjusią savaitę „Lietuvos rytas” pa skelbė
straipsnį, kuris labiau atitinka tikrovę: „Per pa-
ndemiją pasilikusi Lietuvoje amerikietė klajoklišką
gy ve nimą perėmė iš savo tėvų”. Ji, ang lų literatūros
mokytoja Sofia Segedy, su vyru ir dviem vaikais gy-
vena Vil niuje. Jos tėvas ragino šeimą persi kraustyti
į JAV, bet jiems nepasirodė, kad JAV laiku ėmėsi kont-
roliuoti si tuaciją. „Lietuvoje jaučiamės saugūs, čia
gera medicinos sistema, ir, jei pri reiks, mumis tin-
kamai bus pasirū pinta”, –  rašo Segedy.

Gediminas Indreika
Chicago, IL

Išsamiau S. Segedy istorija – 5 psl. (Red.)

Ir Lietuva išbandys COVID-19 vaistus
Baigus visas reikalingas diplomatines procedūras, Lietuva oficialiai įsitraukia
į naujai Japonijos mokslininkų sukurto vaisto „Avigan“ klinikinius tyrimus.
Tikimasi, kad šis naujasis vaistas padės įveikti COVID-19 ir sustabdyti jo pli-
timą.

Anot užsienio reikalų ministro Lino Linkevičiaus, dar nuo kovo pa-
baigos intensyvias diplomatines derybas vedė Lietuvos ambasada Japo-
nijoje, nes vaisto prašo ir tyrimuose nori dalyvauti 80 valstybių.

„Visos diplomatinės procedūros jau baigtos, beliko tik sulaukti vais-
to Lietuvoje. Džiugu, kad mūsų medikai prisijungs prie kitų keturiasde-
šimties pasaulio valstybių, dalyvausiančių klinikiniuose vaisto tyrimuo-
se. Kartu tai – dar vienas ypatingų ryšių tarp Lietuvos ir Japonijos pa-
vyzdys”, – teigia ministras L. Linkevičius.

Sveikatos apsaugos ministro Aurelijaus Verygos teigimu, Lietuva
stengiasi išnaudoti visas įmanomas galimybes, kurios padėtų kovojant su
šiuo klastingu naujuoju virusu.

„Tuo tikslu imamės ne tik pačių įvairiausių priemonių ir netradicinių
sprendimų šalies viduje, bet ir stengiamės kiek galima daugiau įsitrauk-
ti į tarptautinius projektus. Ne išimtis – ir dalyvavimas naujai kuriamų
vaistų klinikiniuose tyrimuose, pasitelkiant mūsų šalies medikus, moks-
lininkus bei įtraukiant pacientus”, – sako ministras A. Veryga.

Šio vaisto eksperimentinius klinikinius tyrimus Lietuvoje atliks Lie-
tuvos gydymo įstaigų medikai. ,,Avigan” klinikiniams tyrimams mūsų ša-
liai būtų skiriama iki 100 pacientų. Jei visų gautų vaistų dabar klinikiniams
tyrimams Lietuva neišnaudotų (nes pacientų mažėja gerėjant epidemio-
loginei situacijai), juos galima saugoti tam tikrą laiką ir naudoti vėliau,
jei vėl būtų protrūkių.

Parengta pagal URM inf. 

Aušrinė Armonaitė
kandidatuos Pasaulio
lietuvių apygardoje

Laisvės partijos pirmininkė, Seimo narė Aušrinė
Armonaitė 2020 metų Seimo rinkimuose kandi-
datuos naujoje Pasaulio lietuvių vienmandatėje

rinkimų apygardoje.
„Lietuva turi drąsiai priimti įvairias užsienyje

įgytas patirtis, nes mūsų stiprybė ir galimybė yra viso
pasaulio lietuvių protai. Tikiu, kad lietuviams sklin-
dant po pasaulį, kuriant gyvenimą ir šeimas užsienyje, Lietuva tik didėja ir stip-
rėja”, – sprendimą komentavo A. Armonaitė.

Seimo narė teigia, jog svarbu tinkamai pasiruošti vis dažniau į Lietuvą su-
grįžtančių tautiečių priėmimui. „Turime paruošti savo švietimo sistemą, kuri
leistų greičiau atsiskleisti su tėvais grįžusiems vaikams. Turime savo valsty-
bės teikiamas paslaugas padaryti lengvai prieinamas iš bet kurios pasaulio vie-
tos, lanksčiai reguliuoti darbo rinką. Taip pat privalome kurti atvirą ir tole-
rantišką visuomenę, kuri nereikalauja sodinti jaunuolio už suktinę į kalėjimą
ir sprendžia mažumų lygybės klausimus”, – sakė A. Armonaitė.

Laisvės partijos lyderė atkreipia dėmesį, jog Seime kovotų už sėkmingą Lie-
tuvos žmonių ateitį, o ne užsiimtų biudžeto lėšų dalybomis apygardai.

„Tris su puse metų Seime mačiau, kaip Seimo nariai kovoja ne už mūsų ša-
lies žmonių ateitį, o už savo vienmandatės apygardos euroremontą ir pinigų įsi-
savinimą. Taip prekiaudami savo politine valia balsuojant. Šiose lenktynėse ne-
dalyvavau ir dalyvauti neketinu”, – teigė A. Armonaitė. 

Pasaulio lietuvių vienmandatė apygarda yra pirmą kartą sudaryta rudenį
vyksiantiems Seimo rinkimams. Visi rinkėjai, pageidaujantys balsuoti užsienyje
2020 m. spalio 11 d. Lietuvos Respublikos Seimo rinkimuose, turės iš anksto už-
pildyti elektroninę registraciją. Registracijos pradžia numatoma nuo birželio
1 d.

LR Seimo inf.



Lietuvos darbo federacija ir Lietuvos ūkininkų są-
junga. Dvide šimt aštuonios vietos atiteko Lie tu vos
valstiečių liaudininkų sąjungai, dvy lika vietų –
Lietuvos socialde mo kratams. Likusios vietos atite-
ko įvai rių tautinių mažumų atstovams  ir neparti-
niams. Steigiamajame Sei me atstovauta visiems
Lietuvos so cia liniams sluoksniams. Jame buvo 15
ūkininkų, tiek pat – valdininkų ir tarnautojų, 13 pe-
dagogų, 11 teisinin kų, 11
gydytojų ir vaistininkų,
10 ku nigų, 7 darbinin-
kai, 4 amatininkai ir  kt.  

Malonu pažymėti,
kad į Lietuvos Steigia-
mąjį Seimą buvo išrink-
tas da bar žinomo muzi-
kanto – altininko, Lie tu-
vos muzikos ir teatro
akademijos profesoriaus,
daugelio tarptautinių
muzikos konkursų lau-
reato Pet ro Radzevi-
čiaus, muzikos pedago-
gės Dalios Radzevičiū-
tės, ekonomisto Au gusti-
no Radzevičiaus ir ang-
listo pedagogo Jurgio
Radzevičiaus tėtis – Pet-
ras Radzevičius, atsto-
vavęs  Lietu vos krikš-
čionių demokratų parti-
ją ir turėjęs šiame Seime
sekretoriaus pa reigas
bei sprendžiamąjį balsą.

Pirmasis posėdis

Pirmasis Steigiamojo Seimo po sėdis įvyko prieš
100 metų – 1920 m. gegužės 15 d.  Kauno valstybės te-
atro salėje (dabar čia – Kauno valstybinis muzikinis
teatras). Vyraujant pakiliai šventiškai nuotaikai, po-
sėdį pra dė jo ir kalbą pasakė Lietuvos  valstybės Pre-
zidentas Antanas Smetona. Pir ma jam istoriniam po-
sėdžiui pirmi nin kauti jis pakvietė  vyriausią am-
žiumi Seimo narę, žinomą visuomenės veikėją, ra-
šytoją Gabrielę Petkeviča i tę-Bitę. Ji savo kalboje pa-
sidžiaugė, kad mūsų tauta daug kentėjusi paga liau
priėjo „laisvės slenkstį”: ...Ilgiau kaip šimtą metų ken-
tėm įvairios rū šies prispaudimų. Mažai tautai, kokia
mes buvom ir tebeesam, reikėjo be galo daug morali-
nių jėgų, kad būtų galima pradėti ir, pradėjus kovą
– kovoti su priešais, pasiryžusiais mus pasmaugt. Su
priešais, laikiusiais visą žandarų ir kitų visokių
savo tarnų armiją vienam tikslui – panaikint, išraut
iš šaknų ir pamatų visa, kas lietuviška: ir kal bą, ir raš-
tą, ir tautos vardą, ir net tautos atminimą. Norėta Lie-
tuvos vardą išbrėžt iš istorijos lapų. Nepasisekė at-

ėjūnams atlikti šio juodo darbo. Ji per skausmus,
anot poeto Maironio, pakilo į garbę – susirinko
Lietuvos  žmonių atstovai spręsti patys savo likimo.
Ta pro ga skambėjo bažnyčių varpai, iškilmingai
buvo aukojamos šv. Mišios, paradiniu žingsniu žy-
giavo mūsų ka riuomenė, pagerbusi Lie tuvos žmo nių
laisva valia išrinktą Stei giamąjį Seimą.

Steigiamojo Seimo pirmininku buvo išrinktas

garbus Lietuvos sūnus Aleksandras Stulginskis,
neturtingų kaimiečių vaikas, per savo darbštu mą ir
gabumus baigęs aukštuosius mokslus, 1917-tųjų
metų Lietuvių kon  ferencijos Vilniuje dalyvis, Vasa -
rio 16-tosios Akto signataras. 

Pirmiausia Steigiamojo Seimo pirmininkas A.
Stulginskis pasiūlė priimti Deklaraciją – iškilmin-
gą pa reiškimą pasauliui, patvirtinantį Va sario 16-to-
sios Akto turinį, kad „Lie tu va yra nutraukus visus
valstybi nius ryšius, kuriais ji buvo kadaise su-
jungta su kitom valstybėm, kad Steigiamasis Seimas
taria Lietuvą esant atstatytą kaip nepriklausomą
valstybę”. Pasiūlyta Deklaracija bu vo priimta vien-
balsiai. Ji skelbė: „Lie tuvos Steigiamasis Seimas,
reikš damas Lietuvos žmonių valią, proklamuoja
esant nepriklausomą Lietuvos valstybę kaip de-
mokratinę respubliką, etnologinėmis sienomis ir lais-
vą nuo visų valstybinių ryšių su kitom valstybėm”.
Taip buvo pa dėti Lietuvos valstybės ir jos demo kra-
tinės santvarkos teisiniai pagrin dai. 

Nukelta į 9 psl.

ZIGMAS TAMAKAUSKAS

Šiais metais vis dažniau girdime minint Lietuvos
Steigiamąjį Seimą ir jo artėjantį šimto metų sukak-
ties ju biliejų. Tikriausiai virusų skersvėjai neleis
mums, kaip daugelis gal tikė josi, tinkamai paminė-
ti šios istorinės datos, nebus ir triukšmingo šurmu-
 lio. Gal jo ir nereikia. Svarbiausiai, kad mes šią datą,
tą įvykį, įtvirtinusį 1918 metų Vasario 16-osios Aktu
pažy mėtą mūsų Valstybės prisikėlimą, gy vai pajus-
tume savo širdyse. Pajus tu me mūsų garbingos
Lietuvos isto rijos puslapių sklaidoje. Tad pasklai-
dy kime šiuos puslapius.

Lietuvos Seimas turi savo istoriją, siekiančią Lie-
tuvos Didžiosios Kunigaikštystės laikus. Vėliau
daugiau kaip šimtmetį trukusi rusų okupacija ne-

leido Lietuvai toliau plėtoti  savo valstybingumo. Iš
politinio že mė lapio buvo išbrauktas Lietuvos var  das.
Pažymėtina, kad pirmą kartą į Lietuvos, kaip vals-
tybės įvardijimą, pasikėsinta jau ir anksčiau – va-
dinamajame Ketverių metų Seime lenkų daugu-
mos balsais sprendžiant 1791 me tų gegužės 3-osios
Konstitucijos turinį.     

Po Pirmojo pasaulinio karo naujai susikūrusių
ar atsikūrusių valstybių žvilgsniai krypo į demokrati -
nio valdymo idealą, susijusį su Didžiąja prancūzų re-
voliucija ir Anglijoje atsi radusiu parlamentarizmu.

Vasario 16-osios 
Akto subran dintas vaisius

Lietuvos visuomenės aktyvioji da lis savo vals-
tybės atgavimo idėją taip pat siejo su parlamentiniu
valdymu, nors būta ir monarchistinių nuotaikų.
Buvo sutarta, kad Lietuva savo politinio gyvavimo
gaires galutinai turės išspręsti laisvai išrinktame Lie-
 tuvos Seime. Tokia nuostata nurodyta ir istoriniame
1918 m. vasario 16-osios Akte: …Lietuvos Taryba pa-
reiš kia, kad Lietuvos valstybės pamatus ir jos santy-
kius su kitomis valstybėmis privalo galutinai nusta-
tyti kiek galima greičiau sušauktas steigiamasis Sei-
mas, demokratiniu būdu visų jos gyventojų išrinktas.
Taigi, Lietuvos Taryba, vėliau pavadinta Valstybės
Ta ryba, laikydama save vienintele tei sėta tautos at-
stove ir jos valios reiškėja, atliko  pirmąjį parlamen-
tinį vals ty bės atkūrimo darbą, padėdama Sei mo
konstitucinį pagrindą. Buvo priimti Lietuvos valsty-
bės laikinosios konstitucijos pamatiniai dėsniai, ku-
 rie nurodė išrinktam būsimajam Sei mui nustatyti
valstybės valdymo for mą bei priimti Konstituciją. Ne-
pa pras tai sunkiomis sąlygomis, aidint Nepriklauso-
mybės kovų šūvių gar sams, 1919 m. birželio 16 d. buvo
su daryta Steigiamojo Seimo rinkimų įstatymo pro-
jektui rengti komisija. Tų pačių metų spalio 30 dieną
Valstybės Taryba šį įstatymą priėmė. Pažymė ti na, kad
šis Rinkimų įstatymas užtikrino lygias teises rinki-
muose abiejų ly čių rinkėjams ir kandidatams į Seimą.
Tai buvo didelis atsikūrusios valstybės demokratinis
laimėjimas, stebinęs kitus Europos kraštus. Vadina-
mosiose pažangiose Vakarų Europos šalyse dėl savo
teisių moterims ilgokai teko pa ko voti. Įstatymas lei-
do piliečiams rink ti sulaukus 21 metų, o būti renka-
 miems – nuo 24 metų.  

1920 m. balandžio 14–16 d. vyko rinkimai į Lie-
tuvos Steigiamąjį Sei mą.  Tai buvo pirmasis Lietuvos
parlamentas, išrinktas tiesioginiuose, de mokratiniuose
visuotiniuose slaptuose rinkimuose. Rinkimai į Lie-
tuvos Stei giamąjį Seimą nevyko tik Lenkijos už grob-
tame Vilniaus krašte ir Prancū zi jos administruota-
me Klaipėdos kraš te. 

Kanauninkas J. Tumas Vaižgan tas kalbėjo:
…jau stovime angoje savojo, Dieve brangus, lietu-
viškojo Steigia mojo Susirinkimo. Ar įtikėtina? Ar tai
ne sapnas? Minių minios liūliuoja, galvų galvos
marguoja nuo miesto lig aukštojo kalno. Gaudžia mu-
zika…, vė liavos plevėsuoja lyg burės, pavėjui paleis-
tos. Mums muzika taria, mūsų širdis virpina trium-
fo galingasai mar šas, kad mes, Dovydai menki, nu-
galė jom Goliatus ir laisvi patapom gyventi. Mes de-
dam čia meilę savo žemės močiutės ir garbę tautos... 

Rinkimus laimėjo krikščionių de  mokratų blo-
kas, iš 112 išrinktų atstovų gavęs 59 vietas. Šį bloką
su darė Lietuvos krikščionių demokratų partija,
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Lietuvos Steigiamajam Seimui – 100

Lietuvos Steigiamojo Seimo nariai prie paminklo „Žuvusiems už Lietuvos laisvę” Karo muziejaus sodelyje Kaunas,
1922 m. gegužės 15 d. Fotoateljė�„Menas”�nuotr.

Kauno valstybės teatras, kuriame posėdžiavo Steigiamasis Seimas.
A.�Vaškevičiaus�nuotr.
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Ką Jums reiškia JAV LB Švietimo tarybos „Gintarinio
obuoliuko” apdovanojimas? Ar, Jūsų nuomone, yra svar-
bus mokytojo veiklos įvertinimas?

„Gintarinio obuoliuko” apdovanojimas – tai
pats svarbiausias ir reikšmingiausias JAV litua-
nistinių mokyklų mokytojų įvertinimas ir,  manau,
jo siekia ir jo trokšta daugelis lituanistinių mokyklų
mokytojų. Aš jo siekiau labai ilgai – beveik ketvir-
tį šimtmečio. Tiksliau – dvidešimt vienerius metus. 

Šis apdovanojimas nėra vien mano nuopelnas.
Prie to prisidėjo mano dabartiniai ir buvę mokiniai,
jų tėvai, JAV LB Švietimo taryba, LF, Maironio li-
tuanistinės mokyklos (MLM) kolektyvas, „Korp!Gied-
ros” narės, Pasaulio lietuvių centro darbuotojai. Ir už
tai aš esu jiems visiems be galo dėkinga.  

Jūsų darbo stažas MLM didelis. Kas paskatino Jus at-
eiti dirbti į lituanistinę mokyklą?

Maironio lituanistinėje mokykloje pradėjau
dirbti mano dukrai Vaivai pradėjus lankyti  šią mo-
kyklą.

Ko mokote savo mokinius?
Mokiniai lituanistinėse mokyklose mokomi pa-

gal JAV LB Švietimo  tarybos nustatytas gaires. Jau
daugelį metų dirbu su ketvirtokais. Juos mokau skai-
tyti, gramatikos, vedu Lietuvos pažinimo pamo-
kas, ypatingą dėmesį skiriu rašybai. 

Mano darbo mokykloje metodai pagrįsti patrio-
tine dvasia: visomis priemonėmis bandau įdiegti vai-
kams meilę Lietuvai, jos istorijai,  mūsų nuostabiai
lietuvių kalbai, lietuvių kultūrai ir tradicijoms.

Kas svarbiausia lituanistinės mokyklos pamokose?
Lituanistinės mokyklos pamokose labai svar-

bu mokytojo išradingumas, sugebėjimas patraukti
mokinius, padaryti pamokas kiek galima įdomesnes
ir patrauklesnes. 

Kokius iššūkius turi įveikti mokytojas? Kas jums yra
sunkiausia šiame darbe?

Turbūt didžiausias iššūkis mokytojui yra tas,
kad mes matome mokinius tik šeštadieniais. Per tokį
trumpą laiką daug sunkiau įsigilinti į mokinių po-
reikius, taip pat  pagal jų gebėjimus pritaikyti aka-
deminę programą. 

Ar pastebėjote, kaip per tas dvi dešimtis metų keičiasi
kartos, jų poreikiai? Kaip mokykla ir mokytojai prisitaiko
prie to?

Ilgus metus dirbant mokykloje, pasikeitė ne  tik
mokiniai. Keičiasi mokytojai, mokymo sistema,
mokymo priemonės. Pagrindinis papildomos in-

TELKINIAI

Loreta Lagunavičienė: Mokykla tapo mano gyvenimo dalimi

formacijos gavimo šaltinis šiuo metu yra informa-
cinės technologijos, taipogi gauname daug metodi-
nės, vaizdinės medžiagos iš Lietuvos. Ypač tai jaučiasi
dabar, kai karantino metu uždarytos visos Ilinojaus
valstijos mokyklos. Mes kol kas galime dirbti tik nuo-
toliniu būdu.

Bet metų tėkmėje mūsų,  lituanistinių mokyklų
mokytojų, tikslas lieka tas pats: įdiegti ir puoselėti
meilę Lietuvai, turtinti ir gilinti lietuvių kalbos, Lie-
tuvos pažinimo ir Lietuvos istorijos žinias. Kuo
dau giau vaikas žino apie savo tėvų ar senelių kraš-
tą, tuo artimesnis jam tas kraštas, tuo tvirtesnis jo
ryšys su šeima, ir su savo tėvų žeme. 

Kaip manote, norint tapti geru mokytoju, reikalingas
pašaukimas ar pedagoginės žinios?

Dirbant lituanistinėje mokykloje vien pedago-
ginių žinių neužtenka. Reikia atsidavimo, kūrybin-
gumo, išradingumo ir pasiaukojimo.

Tarp savo kolegų Jūs žinoma ne tik pamokine savo
veikla. Su mokiniais ruošiate parodas, jau eilę metų daly-
vaujate Lietuvių Fondo narių metiniuose suvažiavimuose.
Papasakokite plačiau apie šia savo veiklos dalį. Ar jaučiate
savo mokinių tėvų palaikymą?

Pradėjusi dirbti mokykloje, ieškojau įvairių
būdų, kaip integruoti Lietuvos kultūros, meno as-
pektus į mokymo programą. Ruošiau įvairius pro-
jektus, parodėles, renginius. Vienas iš tokių projek-
tų, kurį kasmet su savo auklėtiniais ketvirtokais vyk-
dome jau daugelį metų – tai paroda „Lietuva – mūsų
protėvių žemė”. Viskas prasidėjo prieš 15 metų.
Projektą padėjo įgyvendinti Mato McCarthy mama
Rasa McCarthy-Tijūnėlytė. Per daugelį metų pro-
jektas išsiplėtė, apima mokinių kūrybą bei nuo-
traukų iš Lietuvos pristatymą. Kasmet puikiose ga-
lerijos „Siela” patalpose suruošiame parodą. Aš esu
labai dėkinga galerijos direktorei Astai Zimkus už
mūsų palaikymą. 

Projektas vyksta keliais etapais. Rudenį minime
Mikalojaus Konstantino Čiurlionio (MKČ) gimtadie-
nį. Klasėje tapome pagal MKČ paveikslus, skambant
jo muzikai. Meninę šio projekto dalį jau daugelį
metų kuruoja dailininkė Rasa Ibianskienė. Ruošiant
šį projektą įjungia daug tėvų, kurie noriai padeda. Tė-
veliai padeda mokinių darbus įrėminti, paruošti juos
ekspozicijai ir iškabinti juos galerijoje. Nuostabios mo-
kinių mamytės, kurios stebina savo pasiaukojimu, net
iki pirmos valandos nakties kabindamos mūsų parodą
galerijoje. Naudodamasi proga noriu padėkoti daili-

JAV LB Švietimo taryba 2020 m. balandžio
17 d. nusprendė 2019 metų „Gintarinio
obuoliuko” apdovanojimą ir premiją skir-

ti 2 mokytojoms: Loretai Lagunavičienei ir Vi-
talijai Virbukienei. Šios premijos mecenatas –
Lietuvių Fondas (LF). 

Siūlome skaitytojui pokalbį su Maironio
lituanistinės mokyklos (Lemont, IL) ketvirtos
klasės mokytoja, „Gintarinio obuoliuko” lai-
mėtoja Loreta Lagunavičiene.

Kovo 11-tosios šventė. Mokytoja Loreta Lagunavičienė su ketvirtokais atėjo į šventę, prieš tai padėję gėlių prie Lietu-
vos Partizanų vado, tautos didvyrio Adolfo Ramanausko-Vanago paminklo Lemonte. 

Loreta Lagunavičienė. Loretos�Lagunavičienės�asmeninio�albumo�nuotr.�



5DRAUGAS 2020�GEGUŽėS�12,�ANTRADIENIS

Per pasaulį keliaujanti amerikietė mo-
kytoja Sofia Segedy jau spėjo padirbė-
ti Ispanijoje, Peru, Maroke, o dabar įsi-
kūrė Lietuvoje, Vilniuje. Sofia moko
pagal amerikietiškas vertybes, kurios pa-
remtos asmeniniu dėmesiu kiekvie-
nam mokiniui: „Nebemanome, kad mo-
kymas – tai žinių kaupimas. Tai ne vien
egzaminai ir gerai parašyti rašinėliai.
Šiais laikais mokome jaunimą būti tvir-
tomis asmenybėmis, gebėti atsakyti
už savo veiksmus, nebijoti būti skirtin-
giems”, – sako 41-erių mokytoja iš Tarp-
tautinės Amerikos mokyklos Vilniuje,
kuri pandemijos laikotarpiu atsisakė
grįžti į JAV ir to nesigaili.

Sofijos vyras ispanas Javier Per-
era (49 m.) – taip pat mokytojas.
Jie augina du vaikus – trylika-

metį sūnų Noah ir devynmetę dukrą
Zein ir Vilniuje gyvena jau ketvirtus
metus. Sofia gimė Ohio valstijoje, ta-
čiau jos tėvai nusprendė klajoti po pa-
saulį ir mokytojauti tarptautinėse mo-
kyklose kitose šalyse. Dalį vaikystės
Sofia praleido Pietų Amerikoje. Kai jos
tėvai išsiskyrė, ji gyvendavo ne tik skir-
tinguose namuose, bet ir skirtinguose
žemynuose. Mokyklą baigė Belgijoje,
universitete studijavo Jungtinėje Ka-
ralystėje. Baigusi literatūros studijas
pabandė save užsienio politikoje, ir
gavusi tarptautinių santykių magistro
laipsnį Belgijoje dirbo prie Europos Ko-
misijos komunikavimo projektų, ta-
čiau greitai suprato, kad darbas biure
jai visiškai netinka. Ji nenorėjo atsi-
sakyti savo didžiausios aistros – mei-
lės literatūrai ir noro rašyti. Baigė
mokytojauti reikalingą pedagogikos
programą ir tapo literatūros mokyto-
ja. „Norėjau būti arčiau jaunimo –
matyti jo tobulėjimą, stebėti, kaip jis
auga. Mokytojaudamas negali užmig-
ti, turi visą laiką būti pasiruošęs at-
sakyti į klausimus”, – sako mokytoja,
kuri šiuo metu su savo vilniečiais mo-
kiniais bando kopti į mokslo aukštu-
mas nuotoliniu būdu. 

Pažinusi įvairių kultūrų moki-
nius Sofia Lietuvoje buvo nustebinta:
„Čia vaikai ypač tylūs. Jie klausosi, ką
jiems pasakysiu. Man, atvykusiai iš
mokyklų Maroke ir Peru, tai buvo di-
delė nuostaba. Ten visi yra pasakoto-
jai, jų kultūra yra paremta begali-
niais pokalbiais. Žmonės Lietuvoje
yra daug uždaresni, jie linkę nerodyti
emocijų, ypač tiems, kurių gerai ne-
pažįsta. Man pasirodė, kad emocija
yra tapatinama su silpnumu, ir žmonės
linkę labiau saugotis”, – savo pažintį su
lietuviška elgesio kultūra apibūdino
mokytoja. 

Kai Sofia šeima buvo pakviesta at-
vykti mokytojauti į Vilnių, čia ji, sako,
pasijutusi kaip filme: „Mes nepažino-
jome šio pasaulio kampelio, bet paty-
rinėję supratome, kad Vilnius yra pui-
kus ir saugus miestas auginti šeimą. Be
to, mums buvo įdomu artimiau susi-
pažinti su Rytų Europos kultūra ir is-
torija. Atvažiavę čia pasijutome kaip
romantiškame filme! Viskas taip gra-
žu. Mes turbūt atrodėme kaip išprotė-
ję, nes nuolat žavėjomės miesto žaluma,
parkais. Vilniaus senamiestis atrodo
lyg būtų filmo dekoracija! Žmonės
nuolat klausinėjo, ar pavyko sklan-
džiai įsikurti. O mes tik juokėmės,
kad tai buvo sklandžiausias mūsų įsi-
kūrimas, nes čia viskas aišku ir pa-
prasta. Atvykus iš tokių triukšmingų,
chaotiškų miestų kaip Kasablanka
arba Lima Vilnius mums buvo lyg gai-
vaus oro gūsis”, – pagyrų Lietuvos

Išgyventi pandemiją amerikietė pasirinko Lietuvą

Visa Segedy šeima Vilniuje jaučiasi gerai. Asmeninio�albumo�nuotraukos

Sofia Segedy: ,,Mokytojaudamas turi visą laiką būti pasiruošęs atsakyti į klausimus.”

sostinei negailėjo amerikietė, kuri į
darbą kasdien eina pėsčiomis. Ji net
rado vietą, kurioje norėtų gyventi, jei-
gu nuspręstų turėti nuolatinius na-
mus – tai ties Vilniaus bastėja besilei-
džianti Bokšto gatvė, nuo kurios atsi-
veria nuostabi Senamiesčio ir Trijų
Kryžių kalno panorama. 

Mokytojų vaikai Vilniuje irgi jau-
čiasi gerai, čia susirado draugų. Jie en-
tuziastingai priima klajoklišką tėvų gy-
venimo būdą. Sofia ir Javier vaikus
moko, kad vienos kultūros vertybės
nėra visas pasaulis. Atvykusi į Lietu-
vą Sofia ėmė mokytis ir lietuvių kalbos,
tačiau tai nebuvo taip paprasta. „Bu-
vau nusivylusi, kad man nepavyksta
įkąsti lietuvių kalbos. Iš patirties žinau,
kad kalbos mokėjimas yra daug dau-
giau nei vien žodžiai. Tai padeda su-
prasti vietos žmones ir jų elgesį, įsigi-
linti į istoriją. Bet aš neprarandu vil-
ties ir vis bandau. Kartą vienoje par-
duotuvėje manęs lietuviškai paklausė,
kur yra sviestas. Tuo momentu buvau
tokia laiminga, kad supratau ir galėjau
parodyti, pagaliau pasijutau lyg esu
vietos gyventoja!” – savo laimėjimais
džiaugėsi Sofia, bet pripažįsta, kad
kalbos nemokėjimas sudėtingu pande -
mijos metu kartais kelia nerimo. Ji bijo
praleisti kokią nors svarbią infor ma-
ciją, bet džiaugiasi, kad jai padeda su-
sigaudyti jos mokiniai, kurie jai siun-
 čia žinutes.

Segedy patenkinta, kad Lietuvos
valdžia greitai nusprendė imtis ka-
rantino, kurio taisyklių jos šeima
griežtai laikosi: „Jaučiamės saugūs, čia
gera medicinos sistema, ir, jei pri-
reiks, mumis tinkamai bus pasirū-
pinta. Svarbu, kad vaikai jaustų sta-

bilumą. Be to, jaudinamės dėl savo
mokinių, ypač abiturientų. Turime
pasilikti čia ir padėti jiems tuo, kuo ga-
lime”. 

Nuotolinis mokymas mokytojams
ne naujiena, nes su panašia situacija jie
buvo susidūrę Peru, kai ten buvo pa-
skelbtas karantinas dėl kiaulių gripo ir
mokyklos savaitę mokė nuotoliniu
būdu. „Suvokiame, kad mokyti įprastais
metodais nepavyks, mūsų mokymo
programa nebėra svarbiausia. Visi gali
perskaityti knygą ar atlikti rašto už-
duotį, tačiau dabar yra būtent tas laikas,
kai turime išmokyti jaunimą perver-
tinti situaciją ir nuspręsti, kam teikti
pirmenybę. Žmogiškas bendravimas
dabar svarbiausia – net jei nematome
vienas kito, vis tiek turime galvoti apie
draugų jausmus ir poreikius. Ši situa-
cija mus moko, kad jos neišspręsime po
vieną, ją galime išspręsti tik visų ben-
dromis jėgomis. Kalbamės su moki-
niais nuotoliniu būdu ir svarstome,
kad liekame namie ne dėl to, jog bijo-
me susirgti. Liekame namie todėl, kad
suprantame, jog esame didesnės siste-
mos dalis. Mes turime įdėti savo indė-
lį, kad geriausias planas būtų veiks-
mingas. Aš esu be galo laiminga, kad
mano mokiniai puikiai su pranta, jog
šis nepatogumas – tai mūsų solidaru-
mas su tais, kuriems  pavojus yra daug
didesnis”, – sako mo kytoja. 

Parengta pagal lrytas.lt

Skaitykite daugiau: https://www. lry-
tas.lt/gyvenimo-budas/likimai/2020/05/06/
news/per-pandemija-pasilikusi-lietuvoje-
amerikiete-klajokliska-gyvenima-pereme-
is-savo-tevu-14703560/

ninkei Renatai Šulminienei, kuri mo-
kinių darbams sukūrė nuostabius rė-
melius ir  yra pagrindinė šios mūsų pa-
rodėlės siela. Dėkoju ir Ilonai Didžba-
lienei, Redai Baranauskienei ir dau-
gybei kitų mamų ir tėvelių, kurie vie-
naip ar kitaip prisidėjo prie mūsų ne tik
šio, bet ir kitų projektų.

Skatinu mokinius dalyvauti vi-
suose JAV LB Švietimo tarybos, JAV
LB apskritai, o taip pat ir mūsų Mai-
ronio mokyklos organizuojamuose
renginiuose ir konkursuose. 

Jau daug metų tiesiogiai bendra-
darbiaujame su LF.  Kasmet Fondo su-
važiavime mano ketvirtos klasės mo-
kiniai gieda Lietuvos himną. Taip jie at-
stovaudami ne tik mūsų Maironio li-
tuanistinę mokyklą, bet ir visas JAV LB
lituanistines  mokyklas, kurias taip
dosniai remia Lietuvių Fondas. 

Kokia Jums šio darbo reikšmė? 
Darbą Maironio mokykloje  gali-

ma pavadinti ir mėgstamiausiu užsi-
ėmimu. Čia tikrai nėra lengva,  darbas
nesibaigia išėjus mokiniams ir pasi-
baigus pamokoms. Dažniausiai iš mo-
kyklos išeinu jau seniai ištuštėjus ko-
ridoriams ir ateinu daug anksčiau,
negu pirmas mokinukas praveria kla-
sės duris...

Tai tiesiog neteisinga būtų pava-
dinti darbu. Per tiek metų lituanistinė
mokykla man tapo didelė gyvenimo da-
limi.

Kas Jums yra Lietuva? Ar pasiilgstate?
Ko labiausiai?

Lietuva yra ne tik mano, mano
tėvų, senelių ir prosenelių žemė. Lie-
tuva – tai visi mes, lietuviai. Ir kokie
mes bebūtume skirtingi, istorija ne
kartą parodė, kad mes galime būti la-
bai vieningi, jei siekiame vieno tikslo.
Tik susimąstykime, ką Lietuvai pada-
rė  Knygnešiai, Lietuvos Savanoriai,
Partizanai. (Aš tiesiog negaliu šių var-
dų rašyti mažąja raide). Mes esame lie-
tuviai, tai ir turime išlaikyti tai, ką kiti
jau iškovojo, visada palaikyti, gerbti ir
mylėti savo Tėvynę, būti tikrais Lie-
tuvos patriotais. Tokiomis idėjomis
turime auginti ir auklėti mūsų jauną-
ją kartą, nes Lietuvos ateitis – jaunimo
rankose. Kokie bus tie jauni žmonės, to-
kia bus ir ateities Lietuva.

Ką Jums reiškia namai? 
Nors pusę savo gyvenimo pragy-

venau Amerikoje, Lietuva buvo ir vi-
sada bus mano brangiausi namai. Ta-
čiau gyvenu Čikagos priemiestyje Na-
perville ir čia turiu brangių žmonių.
Vienintelė mano dukra Vaiva gyvena
Čikagoje, netoliese gyvena mano labai
miela teta, pusseserė, pusbroliai, jų vai-
kai. 

Koks Jūsų pomėgis? 
Myliu gamtą, ypatingai gėles,

mėgstu keliones, knygas (ypač istori-
nes). Tikras atradimas buvo Rūtos Še-
petys knyga „Druska jūrai”,  patiko Do-
nato Ulvydo filmas „Emilija”.

Labai vertinu gerus žmones ir tik-
rus draugus.

Ar galite teigti, kad esate žmogus, at-
radęs savo gyvenimo kelią?

Būdama vaikas, turėjau dvi tuo
metu nerealias, pavojingas svajones.
Apie jas net negalėjau niekam prasi-
tarti. Viena jų buvo – nors akimirkai iš-
vysti kažkur kitoje šalyje iškeltą Lie-
tuvos vėliavą, kita – pamatyti Ame-
riką... Taigi, svajonės, kad ir atro-
džiusios tuo metu neįgyvendinamos, iš-
sipildė. 

Kalbėjosi 
Laima Apanavičienė
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Kūrybiškumo po kauke nepaslėpsi…
RAIMUNDAS MARIUS LAPAS

specialiai ,,Draugui” iš Vilniaus

Renginio organizatorius – ,,Go Vilnius”.  Kai su-
sisiekiau su šios organizacijos turizmo plėtros
vadove Gintare Kavaliūnaite, pirmiausia nus-

tebau, kad apie Čikagoje leidžiamą ,,Draugą” ji ge-
rai žino. Gintarė ne tik pakvietė mane į šio renginio
atidarymą, bet ir supažindino su projekto meninin-
kais. Juos netrukus pristatysiu, tik noriu paminėti, kad
vilniečiai, žinoma, kūrybingi, tačiau ne pirmieji, ku-
riantys kaukių tema. 

Pirmąkart mados istorijoje modeliai su kaukėmis,
kaip nuo smogo saugančiais aksesuarais, ant podiumo
pasirodė 2014 m. Pekine, Kinijos mados savaitėje,
dizainerio Qiaudon Yin Peng šou. Nuo to laiko gar-
sūs prekių ženklai vis pasiūlydavo dizainerių kurtų
kaukių, sujungtų su technologijomis. O 2019 m. Hong
Konge vykusio demokratijos palaikymo protesto
metu juoda kaukė tapo politinio pasipriešinimo sim-
boliu.

Vizitinė kortelė  # 1

Nuolat ką nors lipdau. Auginu sistemas, ku-

riu jas, abejoju, vėl perkuriu. Svajoju utopijas, pa-

skui, žiūrėk, jos atsiranda kaip holistinė erdvė. Per-

keliu madą į gyvenimo stilių, vietas į kultūros erd-

ves. Matau žmogiškos kultūros prasmę holistiš-

kai, sieju viena su kita, rasdama visumą. Mano kū-

ryba – kryžminės bendradarbystės būdu kuriamos

pasaulėjauta pagrįstos koncepcijos. Fizinių paty-

rimų dizainas kultūros kontekste. Mane gali įkvėp-

ti visiškai priešingi pasauliai: norminis ir maištau-

jantis – kaip du to paties Janus veidai. Esu durys.

Veikiu suvesdama žmones tam, kad atsirastų kul-

tūrinis pokytis. Kuriu drabužių, juvelyrikos, avaly-

nės, interjero, baldų dizainą, tapau, vystau dizai-

no prekės ženklų, vietokūros ir fizinių patyrimų di-

zaino koncepcijas.

Julia

Neoficialiame atidaryme, vykusiame
Gedimino 42 kiemelyje, netoli KGB rūmų,
sutikau ,,Kaukių mados savaitės” autorę,
žinomą dizainerę Julia Janus.

,,Kaukių mados savaitė” – ar tai ilgai brandinta idėja?
Beveik porą mėnesių kamuojamės viešose vie-

tose dėvėdami kaukes. Kai man prieš 6 savaites pa-
skambino žurnalistas, prašydamas pakomentuoti
kaukių madas, juokiausi. Bet ačiū jam! Pabaigusi po-
kalbį, susimąsčiau, o dar po penkių minučių įkūriau
atvirą grupę Mask Your Fashion  #maskyourfas-
hion, kad visi – kuriantys, gaminantys, ar šiaip sa-
viraiškos ar žinių troškimo vedini galėtų joje paro-
dyti, ką žino ar gali.  Greitai išryškėjo keli specia-
listai, kurie tapo grupės moderatoriais. 

Ir taip gimė pirmoji pasaulyje ,,Kaukių mados
savaitė”. Keli savanoriai ir ,,Go Vilnius” bei ,,Clear
Channel” geranoriška paspirtis leido įkūnyti su-
manymą – šią savaitę galima buvo gyvai apžiūrėti 21
lietuviškos kūrybos kaukę. Pačioje demokratiš-
kiausioje mados savaitėje, apeinamoje pėstute ar ap-
važiuojamoje automobiliu Vilniaus centre!

Manyčiau, norinčių parodyti paslėptą savo veidą buvo
nemažai?

Norinčių parodyti savo žinias, išmonę, savo ir
vaikų kūrybą, savo profesionalų ir neprofesionalų di-
zainą bei juokus buvo tiek daug, kad vos spėjome pa-
tvirtinti naujų nuotrauką patalpinimą ,,Facebook”
grupėje. Taip atsitiko dar ir todėl, kad įvedus ka-
rantiną, kaukių dėvėjimas viešoje erdvėje tapo pri-
valomas, o nusipirkti jų nebuvo. Susiformavo defi-
citas ir kiekvienas vertėsi kaip išmanė. Prie akcijos,
beje, prisidėjo ir Vilniaus meras Remigijus Šimašius
– jis nusifotografavo su kauke, ant kurios buvo ge-
ležinio vilko atvaizdas. 

Kokia buvo atranka, ar ,,žaidimo taisyklės”?
Kaip minėjau, socialinio tinklo atviroje grupė-

je atsirado lyderiai, kurie ir tapo mano pagalbinin-
kais. Tai Giedrius Bučas – kaunietis, aktyvus vi-
suomenininkas ir kovotojas už švarią Lietuvos gam-
tą; Rasa Balaišė ir Dovilė Gudačiauskaitė – abi pro-
fesionalios dizainerės ir Edita Vigelytė – profesionali
mados pardavimų ekspertė. Pasitarę suskirstėme
visą atplaukiantį nuotraukų srautą į ,,Profesionalų”,
,,Gatvės mados” ir ,,Humoro” kategorijas. Rašėme
pranešimus apie pasaulinę apsauginių kaukių isto -
riją, technologijos ir dizaino naujienas. Bežaidžiant
,,kaukių madą”, kažkur mano sąmonės perife rijoje
įstrigo dvi tarptautinės žinutės – jos išsiskyrė iš viso
Covid-19 triukšmo. Tai buvo filmuota medžiaga
apie tai, kaip JAV prie ginklų parduotuvės stovi di-

džiulė vyrų eilė, ir kaip Italijoje žmonės dainuoja bal-
konuose. Pagalvojau, kad jeigu pasaulį pasiektų ži-
nia apie Vilniaus ,,Kaukių mados savaitę”, ko gero,
žmonės mus prisimintų gerai. Kitaip sakant, tai pui-
kus metas Vilniaus guerrilla marketing judesiui.
Nuotraukų atrankoje buvo svarbu, kad visos kaukės
būtų sukurtos ir pagamintos Lietuvoje; atranka su-
siskirstyta taip, kad atspindėtų įvairiausias am-
žiaus ir profesines Lietuvos žmonių grupes ir kad po
lygiai būtų iš visų trijų kategorijų – ,,Profesionalų”,
,,Gatvės mados” ir ,,Humoro”. Taip pat lėmė minė-
tos ,,Facebook” grupės žiūrovų balsai.

Ar brangiai atsiėjo šis projektas? Kas jį finansavo?
Projekto grynoji savikaina, matuojama pini-

gais, nesiekia 2 000 EUR. Visa kita padarė mano bi-
čiuliai ir pažįstami savanoriai, kurių komanda dir-
bo nuotoliniu būdu. Iki tol jie vienas kito nepažinojo,
o kai kurie taip ir nesusipažino. ,,Go Vilnius” kū-
rybininkė Rūta Kedytė ir aš koordinavome paruo-
šiamuosius darbus. Reklaminių stendų nuomos
įmo nė „Clear Channel” nemokamai suteikė naudo-
ti 21 stendą Vilniaus centre. Fotografas Tomas Griš-
kevičius per savaitgalį padarė 8 kadrus iš 21 ekspo-
nuoto. Maketavo neatlygintinai dizainerė Andra
Jatautienė. Į ,,Facebook” grupę Mask Your Fashion
žmonės siuntė nuotraukas, darytas telefonais – tokių
nuotraukų kokybės neužteko dideliems stendams,
daugelį atrinktų kadrų teko perfotografuoti.

A. Vienuolio gatvėje, netoli Operos ir  baleto teatro,
mačiau Jūsų ir Jūsų vyro Stasio Baltakio nuotrauką su la-
bai šmaikščiomis kaukėmis… 

Mano vyro kino prodiuserio Stasio Baltakio ir
mano nuotrauka buvo padaryta atsitiktinai, na-
muose, kai mums pristatė į namus užsakytas kaukes
su juokingomis raudonomis lūpytėmis ir ūsais. At-
sistojom vienas šalia kito ir nusifotografavom. Įkė-
liau į grupę ir sulaukėm labai daug ,,patiktukų”. Kau-
kes gamino šeima, auginanti 6 vaikus, o tėvas šiuo
metu praradęs darbą. Tačiau mes to nežinojom.
Kaukes ,,atradom” eidami Vilniaus Užupiu – jas dė-
vėjo sutikta užsienio studentų porelė. Pagyriau ir pa-
klausiau iš kur jos. Atsakė, kad lietuviškos. Tuomet
internete ir radau „Lipdyk centras” reklamą. Užsa-
kiau ir tik tada sužinojau apie pačią šeimą. 

Ar madų šou sulaukė atgarsio užsienyje?
Taip, apie Vilniaus Mask Fashion Week rašė dau-

Renginio atidaryme (iš k.): Saulė Mikalauskaitė, Severija Bružaitė, Danas Kavaliauskas ir Julia Janus.

Stasys Baltakis ir Julia Janus



DRAUGAS 72020�GEGUŽėS�12,�ANTRADIENIS

Vizitinė kortelė  # 2

Esu grimerė ir menininkė. Grimo specialybę

baigiau prieš metus, tuomet ėmiau įkūnyti gatvės

skulptūras, personažus, eksperimentuoti su ap-

ranga, grimu. Kartais tapau aliejiniais dažais ant

drobių. Esu meno žmogus, kuris nuolat ieško, ne-

bijo rizikuoti ir skatina kitus kurti ir pritaikyti savo

meną kasdienybėje.

Severija

Severijos Bružaitės nuotrauką pama-
čiau viename stende Gedimino prospek-
te ties Kudirkos aikšte dar gegužės 3-iąją.
Čia tai bent kaukė! Likau priblokštas.
Paprašiau praeivės, kad įamžintų mane
prie šio Drakulos stiliaus stendo. Ar būčiau
pagalvojęs, kad netrukus su Severija ger-
sime arbatą vienoje iš prospekto kavinių
ir kalbėsimės apie projektą?

Severija, kas ką atrado – Jūs mados savaitės rengė-
jus, ar atvirkščiai?

Atvirkščiai. Mano nuotrauką vieno fotografo ,,Fa-
cebook” paskyroje pastebėjo ,,Mask Your Fashion”
grupės įkūrėja Julia Janus ir patalpino ją šios gru-
pės puslapyje. Taip ir patekau į Mask Fashion Week
konkursą.

Ar seniai spintoje atsirado jūsiškis ,,daktaras”? Beje,
kodėl daktaras, o ne gailestingoji sesuo?

Kostiumas atsirado žaibiškai, fotografui Marcin
Osman pasiūlius įkūnyti šį personažą ir nusifotog-
rafuoti tuščiose Vilniaus gatvėse. Odinį paltą ir ba-
tus savo spintoje turiu seniai, nes tai beveik kasdie-
nė mano apranga. Skrybėlė – taip pat iš mano spin-
tos lobyno. Pagrindinius aksesuarus – kaukę ir laz-
dą – skolinausi iš gero draugo Donato Dubausko. Taip
gimė kostiumas. Klausiate, kodėl – maro daktaras?
Pandemijos metu tai vienas iš populiariausių per-
sonažų, matomų internete. Šis personažas atrodo la-
biau gąsdinantis ir nešantis perspėjimą nesilaikan-
tiems karantino ir vaikštinėjantiems gatvėje be ap-
sauginių veido priemonių. Gailestingoji sesuo, ma-
nau, siunčia visai kitą žinutę ir energiją. Maro dak-
taras man atrodo aktualesnis, stipresnis ir pačiai
buvo arčiau širdies įkūnyti.

Ar mėgstate tokius filmus, kaip rež. F. W. Murnau ,,Nos-
feratu” ar vampyrines ą la Dracula temas? 

Taip, mėgstu fantazuoti, todėl ir tokio tipo kny-
gos, filmai ar žaidimai mane traukia. Kartais iš jų se-
miuosi įkvėpimo savo kūrybai.

O kokia kaukė projekto rėmuose labiausiai patraukė
Jūsų dėmesį?

Visų pirma, nemanau, kad šis projektas turi rė-
mus, kaip ir pati kūryba apskritai. Man patiko ne-
mažai kaukių, ypač mistinės ar ,,undergroundinio”
stiliaus. Turbūt labiausiai akį patraukė Gintaro Jo-
niko kaukė ir jos pateikimas.

Lietuvos žiniasklaidoje pasisakėte, kad dėvėti paprastą
kaukę yra ,,nuobodu ir neįdomu”. Ko gero, šiame ma dų šou
niekas nė iš tolo negalėtų rungtyniauti su Jūsų ,,daktaru”…

Paprastą kaukę aš dėvėdavau dar prieš atsiran-
dant koronavirusui – kaip savo įvaizdžio detalę. Na-
tūralu, kad kai visi pradėjo nešioti kaukes, gimė no-
ras sukurti kažką įdomiau. O šiaip galvoju, kad kiek-
vienam savo. Aš nemanau, kad kūryboje reikia
rungtyniauti ar kažkam prilygti. Tiek įspūdingas de-
talus kostiumas, tiek minimalistinė kaukė turi savito
žavesio. Man smagiau dėvėti kostiumą, kitam žmo-
gui gali būti smagiau dėvėti paprastą kaukę ir jaus-
tis elegantiškai. Aš esu už tai, kad kiekvienas iš-
reikštų save taip, kaip jaučia – man tai yra grožio ir
kūrybos esmė. Svarbu mokėti priimti kiekvieno
unikalumą, suprasti, kad kitam gali būti gražu tai,
kas tave netgi gąsdina. Nesigautų skani sriuba, jei vir-
tume ją iš vienos rūšies ingrediento, tiesa?

O kokia iš tikrųjų, be kaukės, yra Severija Bružaitė?
Įvairi ir kintanti būtybė – kol kas tik tiek galiu

apie save pasakyti.

giau nei 130 skirtingiausių šalių medijos kanalų. Gan-
das nuėjo per visą Europą, Šiaurės ir Pietų Ameri-
ką, Aziją ir Rusiją.

Beje, kuri kaukė Jums asmeniškai labiausiai šiame pro-
jekte patiko?

Man patinka visos, nes visos demonstruoja tą pa-
čią idėją – tai, kas mus, regis, atskyrė vieną nuo kito,
iš tikrųjų per kūrybą suartino. Mūsų kūrybingumas
nemalonų skudurą ant veido pavertė saviraiškos ir
meno priemone.

Galbūt šis projektas taps sostinėje metiniu reiškiniu?
Viskas priklausys nuo to, kam jis reikalingas. Jei

kaukės taps mūsų kasdienybe – tada taip. Jei pan de-
mija baigsis greitai, galbūt tai puiki galimybė sukurti
savo miesto – Vilniaus subkultūrų gatvės šventę, sa-
votišką karnavalą gatvėse.

Kokį lietuvį iš tikrųjų slepia kaukė?
Lietuvoje, kaip ir bet kurioje kitoje šalyje, yra

žmonių su skirtingomis vertybėmis. Dorų ir nedo-
rų, gerų ir piktų, tiesių ir veidmainių. Svarbiausia,
kad mūsų DNR nepaimtų viršaus pavydas ir vai-
kiškas egoizmas. Mes esame visi vienas kito dalis ir
veikia me vienas kitą. Labai noriu, kad visi tą su-
prastų ir atsikratytų bent dalies savo egoizmo.

Ar Jūs norėtume pratęsti tokią tradiciją?
Kadangi gyvename gana konservatyvioje vi-

suomenėje, kurioje dauguma žmonių varžosi ar bijo
išreikšti save per aprangą, nedrįsta leisti sau pa-
kvailioti, o išdrįsusieji dažniausiai palydimi nega-
tyvių žvilgsnių ir komentarų, manau, yra būtina bent
kartą per metus paskelbti tokią dieną, kai visi gali
persirengti, kuo tik nori ir kaip tik nori. Įsivaiz-
duokite, argi nelauktumėte tokios dienos, jeigu ži-
notumėte, kad tą dieną į darbą galite ateiti apsiren-
gę nors ir fėja? Argi tai nesumažintų streso jūsų dar-
bo aplinkoje, jei ir kolega ateitų su juokingu kostiu-
mu, o automobilių stovėjimo aikštelėje rastumėte di-
džiulį batutą, skirtą darbuotojams džiaugtis per-
traukėlių metu? Tą dieną galėtumėte išlaisvinti
savo vidinį vaiką ir nesusilaukti negatyvių reakci-
jų nei gatvėje, nei darbe, nei šeimoje, nes visi elgtų-
si lygiai taip pat ,,išprotėjusiai”. Mano nuomone, taip
turėtų būti vos ne kasdien, nes tai sveika mūsų psi-
chologinei sveikatai. Manęs nestebina tiek daug sa-
vižudybių šalyje, nes aplinka išties slegianti. Labai
nedaug žmonių leidžia sau gyventi taip, kaip nori, o
ir tai tuoj pat turi teisintis kitiems, kodėl taip atro-
do, kodėl elgiasi vienaip, o ne kitaip, kentėti pašaipius
komentarus ir t. t. Apranga yra asmeninis reikalas,
kuris nekenkia kitiems, todėl ribos čia neturėtų eg-
zistuoti. Labai tikiuosi, kad ateityje pavyks to pasi-
ekti arba bent prisidėti prie kelio į tokią laisvę. Na,
o kol kas pradedu nuo savęs.

Kas baisiau – dirbtinė kaukė ar tai, kas už jo slepia-
si?

Manau, visus gąsdina nežinia. Taigi, automa-
tiškai baisiau yra tai, kas už jos.

Eglė Ona Žiemytė Sofi ir Markas Ivinskai

Saulė Mikalauskaitė ir Danas Kavaliauskas

Severija Bružaitė
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Tęsinys. Pradžia gegužės 9 d.

Ar studijos Italijoje labai sky rėsi nuo Jono Būtėno mo-
kymo? 

Visiškai ne. Būtėnas ir pats turė jo gerą balso pa-
statymą, tą vadinamą „maskę”, kai balsas skamba ne
gerklėje, bet daug aukščiau. Toks balsas yra gerai gir-
dimas, jis „toli neša”. Bū tėnas ir mane to neblogai
buvo išmo kęs. Tačiau studijos Italijoje buvo tikrai ne-
paprastos. Aš dar geriau su pratau, kas tai yra dai-
navimas. Ir šiandieną, kada kalbu su jaunais ko lego-
mis – būsimaisiais dainininkais – sakau jiems: yra
gerai turėti vieną mokytoją, kuris duoda tvirtus pa-
g rin dus, bet būtinai reikia dar kur nors išvažiuoti ir
save išbandyti su ki tais mokytojais, pasiimti iš jų vis-
 ką, ką tik jie geriausio gali duoti – bal so dengimą, kvė-
pavimą, statymą. Vienas mokytojas, kad ir koks jis
bū tų tobulas, viso to perteikti negali, tai – neįma-
noma. 

Italijoje susidraugavau su Stasiu Lozoraičiu, su
jo broliu Kaziu ir tė vais. Jie mane visada pakviesdavo
į Vasario 16-osios minėjimus, giedodavau ir bažny-
čioje. Teko pakoncertuo ti ir Vokietijos miestuose. Ten
man ir vėl buvo nusišypsojusi laimė. Miunchene vie-
na garsiausių Europos impresarijų bendrovių Ball-
hausen susižavėjo mano dainavimu. Jie ragino vis-
ką mesti, kvietė pasilikti, dainuoti operose ir kon-
certuose, siūlė tik rai didelius pinigus. Aš atsakiau,
kad noriu dar pabūti Italijoje ir baigti mokslus. 

Ar vėliau nepasigailėjote dėl to kio pasirinkimo? Juk Jums
siūlė tikrai didelę Vokietijos operos sceną. 

Didelę. Žinot, kada subalansuoji sa vo gyvenimą,
sunku viską viena reikšmiškai įvertinti, bet galiu pa-
sa ky ti tik tiek: aš niekada nesižavėjau vo kiečių kal-
ba, kaip dainavimo kal ba. Man tie visi „nicht, wa-
rum” buvo vi siš kai priešinga tam, ką buvau išmo kęs
italų mokykloje, kur vokalas turi „plaukti”, kur vi-
sos balsės turi būti atviros ir pažymėtos: „aaa, ooo”.
Esu dainavęs ir vokiškus kūrinius, bet nie kada tuo
nesižavėjau.

Be to, tuomet aš jau turėjau šei mą: žmoną ir dvi
dukreles. Man bebūnant Italijoje jos liko gyventi Gary
mieste, Indianoje. Žmona dirbo fabrike, ji presuo-
davo valytuvus automobiliams. Kai gyvenime netu-
ri tam tik rų sąlygų, nesinori rinktis nežinomybės. Il-
gesys, at sakomybė už šeimą, už vaikus traukė pir-
miausiai grįžti į Ameriką. Bai giau studijas ir grįžau.  

Mums visiems gerai pažįstamas advokatas An-
tanas Olis, šviesus ir taurus lietuvis, turėjo be galo
plačias pažintis ir gerus ryšius su Amerikos muzikos
profesionalais. Jis visada visiems stengdavosi padėti.
Ir man su darė nuostabią galimybę – surengė mano
bendrą koncertą su žymia pran cūzų kilmės Metro-
politain operos soliste, koloratūriniu sopranu Lili
Pons. Koncertas turėjo didelį pasise kimą, atkreipė ir
amerikiečių spaudos dėmesį, bet atsitiko netikėtas
da lykas, ir mano gyvenime įvyko, galė čiau sakyti, di-
džiausias persilaužimas: staiga mirė Antanas Olis.

Muzika praskaidrindavo gyvenimą (2)

Apie tai sužinojęs paskambinau poniai Olienei ir pa-
klausiau, kuo aš galėčiau padėti? Ji paprašė, kad per
laidotuves pagiedočiau bažnyčioje. Po pa maldų, ka-
pinėse, prie manęs priėjo nepažįstamas žmogus ir, pa-
davęs sa vo vizitinę kortelę, prisistatė: esu Jus tinas
Mackevičius, man labai pa-
 tiko kaip tu giedojai, atva-
žiuok kada, pasišnekėsim.

Justinas Mackevičius –
turtingas senosios kartos Ame-
rikos lie tuvis, Standard Fede-
ral steigėjas ir prezidentas?

Taip. Banko tarybos
pirminin kas. Vieną dieną
aš pas jį nuvažiavau. O jis ir
sako: mėgstu žmones įver-
tinti iš pirmo žvilgsnio, no-
riu, kad tu ateitum pas
mane dirbti. Mokėsiu tau
550 dolerių į mėnesį, gausi
valdišką automobilį… 

Ir tada pradėjau svars-
tyti: važiuoti į Vokietiją?
Ir vėl – tas nelaimingas at-
vejis su motociklu… aš kaž-
kaip nuo to laiko visada tu-
rėjau nepilna vertiškumo
kompleksą… Įsivaizduok –
Radamesas (operos „Aida”

personažas, herojiškas Egipto kariuo-
menės vadas – A.R.) išeina į sceną
vilkda mas koją … Žinoma, tą gal buvo
galima kaip nors ir apvaidinti, bet …
o tuo pačiu metu, kaip tyčia, iš Ball-
 hau sen vienas po kito atėjo du laiš kai.
Jie stačiai kvietė atvažiuoti, bet aš nie-
kada tam taip ir nepasiryžau. Į pa-
skutinį laišką atsakiau: ačiū, aš liksiu
Amerikoje.

Ir netikėtai tapote bankinin ku! 
Tapau bankininku. Bet jie man su-

teikė labai geras sąlygas. Aš turėjau
laisvus savaitgalius, galėjau važi nėti
ir koncertuoti. Netrukus laimėjau ge-
riausio Indianos dainininko vardą, o
paskui varžiausi „Chicago Tribune”
festivalyje ir vėl nusišypsojo laimė: nu-
rungiau italų tenorą ir pel niau ge-
riausio dainininko vardą. Teko dai-
nuoti ir 72 tūkst. žmonių audi torijai
Soldier Field stadione. Tuo metu pa-
keičiau savo pavardę, ka dangi sakiau,
turbūt nieko gero iš ma nęs neišeis, tai
aš pasidariau Sta sys Baras, o ne Ba-
ranauskas. Dainuo davau ir per įvai-

rias radijo stotis. Su Prudencija Bič-
kiene ir su tokiu Ban don buvome su-

darę „Rimarco trio”. Gastroliavome po įvairius
Amerikos miestus. Visos tos kelionės būdavo trau-
kiniais. Per naktį važiuoji, sugrįž ti ir neišmiegojęs
eini į tarnybą… Banke man sekėsi, turėjau atsakin -
gas pareigas. Be to, apie mano muzi kinius pasieki-

mus rašė amerikiečių spauda ir minėdavo banką, ku-
riame dirbu. Tai buvo gera reklama. Po pusės metų
mane pakėlė į viceprezidento pagalbininkus, vėliau
tapau vi ce prezidentu. Taip ir lipau tais laiptais į vir-
šų.

Neišsižadėjote ir savo artistinio pašaukimo. Jūsų in-
dėlis Či ka gos lietuvių operos pastatymuo se tikrai neeilinis.
Gal galėtumėte išvardinti bent keletą Jums įsiminusių vaid-
menų?

Buvo išdainuota 15 ar 16 pagrindinių rolių. Tai
– Faustas Charles Gou nod operoje „Faustas”; Man-
rico vaidmuo G. Verdi „Trubadūre”; G. Bi zet opero-
je „Carmen” dainavau Don Chose; G. Verdi operoje
„Aida” – Ra da mesą; dainavau ir Pietro Mascani
„Cavalleria Rusticanna”, Leonca vallo „Pajacuose”;
G. Verdi „Likimo ga lia”… Vie na iš man geriausiai pa-
vy ku sių rolių tai buvo Beethoveno operoje „Fidelio”.
Atsimenu, tada gavau labai geras recenzijas iš „Chi-
cago Tribune” kritikų. Visų vaidmenų čia vienu ypu
ir nebeišvardinsiu, bet jų buvo nemažai. 

...Esate ir prityręs visuomeni ninkas. Ypač daug nusi-
pelnėte Lie tuvių Fondui (LF). Beveik nuo pat Fon do įstei-
gimo skyrėte jam tiek daug savo laisvalaikio ir dėmesio.

Esu skyręs ir skiriu. Manau, kad mums vi-
siems tikrai pavyko. Fondas yra gerame kelyje. Jį kur-
ti pradėjo me dicinos daktarai, tačiau netrukus pa-
stebėjome, kad finansiniuose da ly kuose jie kartais

Mūsų iškiliųjų solistų trijulė, daug kartų savo koncertais džiuginusi įvairiose scenose. Iš k.: Jonas Vaznelis, Dana Stan-
kaitytė ir Stasys Baras. V.�Maželio�nuotr.

Algirdas Brazis, Stasys Baras ir Prudencija Bičienė. ,,Pajacai”, 1963 m. 
,,Draugo�archyvo�nuotr.

JAV LB Los Angeles apylinkės valdybos nariai Lietuvių dienos proga Californijoje. Sėdi
iš k.: dailininkė J. Paukštienė, LB apylinkės  pirm. A. Skirius, O. Razumienė. Antroje ei-
lėje iš k.: K. Lukšis, B. Brazdžionis, S. Baras, D. Karaliūtė, dr. J. Jurkūnas, V. Mitkutė, J.
Ąžuolaitis ir B. Stančikas. L.�Kančausko�nuotr.
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Atkelta iš 3 psl.

1920 m. birželio 10 d. Steigiama ja-
 me Seime buvo priimta Laikinoji Lie-
 tuvos valstybės konstitucija, kurioje
buvo nusakytos, be kitų dalykų, ir Sei-
 mo funkcijos: „Steigiamasis Sei mas
yra suvereninės Lietuvos galios iš-
reiškėjas”, jis leidžia įstatymus, rati  -
fikuoja sutartis su kitomis valstybė-
mis, tvirtina valstybės biudžetą, pri-
 žiūri įstatymų vykdymą ir t. t. Sei mui
taip pat buvo atsakingas ir Mi nistrų
kabinetas. Šioje Konstitucijoje buvo
numatyta, kad Steigiamojo Sei mo
pirmininkas eina ir valstybės Pre zi-
dento pareigas. Tad Aleksand ras Stul-
ginskis tapo ir pirmuoju konstituci-
niu Lietuvos Respublikos Pre zidentu.

Steigiamojo Seimo nariai rodė
di delį veiklumą ir patriotizmą. Jie
1920 metų spalį stojo ginti savo šalies
nuo įsibrovusios į Lietuvą Lenkijos
kariuomenės. Mūsų kariai prie Gied-
rai čių ir Širvintų nugalėjo žymiai
gausesnę ir geriau ginkluotą priešo
kariuomenę. Šiose žūtbūtinėse Ne pri-
 klau somybės kovose su lenkais žuvo
Steigiamojo Seimo narys, krikščionių
de mokratų partijos atstovas – ka rinin-
kas ir šaulys Antanas Matu lai tis. 

Tomis Nepriklausomybės kovų
dienomis buvo įgaliotas dirbti vadi-
namasis Mažasis Seimas, sudarytas iš
pirmininko ir šešių Steigiamojo Sei-
 mo narių. Sustabdžius lenkų puo-
 limą, 1921 metų vasarį Seimo nariai
vėl grįžo į savo tiesioginį darbą Stei-
 giamajame Seime. Šis epizodas galė-
 tų būti pavyzdžiu ir mūsų dabarties
Seimo nariams, kurių daugeliui taip
trūksta patriotinės dvasios, veiklumo,
pareigos ir atsakomybės jausmo.

Priimti svarbūs 
įstatymai

Lietuvos Steigiamasis Seimas pri -
 ėmė daugybę įvairias valstybės sri  tis
reguliuojančius įstatymus. Ypač pa-
minėtini Žemės reformos ir Piniginio
vieneto – lito įvedimo įsta tymai. Įdo-
mu pastebėti, kad priimant piniginį
vienetą daug ginčytasi dėl jo pavadi-
nimo. Buvo siūlyta lietuviškus  pini-
gus pavadinti ruginiais, grašiais, muš-
tiniais, muštukais, doleriais, auk si-
nais, lyromis, lietais, vyčiais ir kt. Su-
darytos Ekonominės komisijos sek-
retorius Vaclovas  Vaidotas pasiū lė
„lito”  pavadinimą, o jo šimtąją da lį
vadinti „centu”. Šį pasiūlymą Sei-
 mas balsų dauguma priėmė.

Žemės reformos įstatymas buvo
priimtas 1922 m. rugpjūčio 9 d., o
auk su padengti litų ir centų bankno-
tai  apyvartoje pasirodė tų pačių metų
spa lio 2 dieną. Lietuvos banko orga-
nizatoriumi ir pirmuoju jo valdytoju
tapo kunigas, ekonomikos profeso-
rius, Steigiamojo Seimo narys Vladas
Jurgutis, kiek vėliau pavadintas „Li -
to tėvu”. Žemės reformos įstatymas
pakirto antilietuviškai nusiteikusių
dvarininkų ekonominę galią. Žemė
buvo paskirstyta ją dirbantiems ūki-
 ninkams, ginklu gynusiems savo tė vy-
 nę savanoriams – Lietuvos kariams.
Žemės ūkio reformos įstatymą sėk-
mingai realizavo vienas iš krikš čionių
demokratų partijos kūrėjų – kunigas
Mykolas Krupavičius. Šiais metais
spalio mėn. turėtume minėti šio  daug

nusipelniusio Lietuvai iškilaus Pre-
lato 135-tąsias gimimo ir gruo džio
mėn. – jo mirties 50-tąsias metines.

Paminėtina, kad Steigiamasis
Sei mas 1920 m. rugpjūčio 6 d. ratifika -
vo Lietuvos ir Rusijos taikos sutartį.
Vienas reikšmingiausių Lietuvos Stei-
 giamojo Seimo nuveiktų darbų – 1922
m. rugpjūčio 1 d. priimta Vals ty bės
konstitucija, įtvirtinusi vadovavimo
valstybei parlamentinę sistemą. Pagal
šią  Konstituciją – Seimas tu rėjo būti
renkamas trejiems metams visuoti-
niu, lygiu balsavimu. Seimo veikla tu-
rėjo apimti įstatymų leidi mą, valsty-
bės biudžeto ir jo naudojimo klausi-
mą, svarbiausių tarptauti nių sutar-
čių, nepaprastosios padėties tvirti-
nimo, karo ir taikos klausimus.  Sei-
mas trejiems metams turėjo iš rink ti
ir valstybės Prezidentą. (Da bar Lie-
tuvos Respublikos Prezidentas ren-
kamas visuotiniuose rinkimuose pen-
kerių metų kadencijai, o Seimas – ket-
veriems metams.) Seimo daugumai
nepaklusęs Prezidentas dviejų treč-
dalių balsų dauguma galėjo būti nu-
šalintas nuo pareigų. Ministrų ka bi-
netas galėjo veikti turėdamas Sei mo
pasitikėjimą. Svarbu pažymėti, kad
Steigiamojo Seimo priimtoje Kons ti-
tucijoje pirmą kartą buvo nu rodyta,
kad valstybinė kalba yra lie tuvių,
suvereninė valdžia priklauso tautai.
Tokia nuostata įrašyta ir mū sų da-
bartinėje, 1992 m. priimtoje Lietuvos
Respublikos Konstitucijoje. Svarbu,
kad tai matytų bei suprastų be-
klimpstantys į kosmopolitinio  libe-
ralizmo liūną   kai kurie mūsų dienų
veikėjai ir tie, kurie nori ignoruoti šį
Konstitucijos skirsnį, mūsų tautos
dva sines vertybes, patriotizmo nuo sta-
 tą.

Konstitucijos priėmimu buvo įgy  -
vendinta pagrindinė Steigiamojo Sei-
mo konstitucinė misija. Paskuti niaja-
me posėdyje, apibūdinęs Steigia mojo
Seimo nuveiktus darbus, jo Pir minin-
kas A. Stulginskis kalbėjo: „Mums
malonu konstatuoti, jog, Stei giama-
jam Seimui stovint valstybės ir tautos
priešaky, Lietuva tapo ne tik pripa-
žinta žymios daugumos pasau lio vals-
tybių nepriklausoma de jure, bet taip
pat buvo priimta į Tautų Są jungos na-
rius. Pagaliau mes džiaugiamės sėk-
mingai nutiesę valstybei pagrindus,
sudarę Konstituciją ir pa rengę visa
tai, kas yra būtinai reika linga toli-
mesniam valstybės rūmų statymui tę-
sti”.

Prisimename jau mūsų minėto
ra šytojo Vaižganto Lietuvos Steigia-
 majam Seimui skirtus sveikinimo
žo džius, prasidėjus jo pirmojo posė-
džio dienai: „Sveikiname Naujos Vals-
ty bės Steigiamąjį Seimą ir visomis šir-
dimis velijame jam, kad jis ir pr a ėjęs
paliktų tautos atminimuose toks pat
skaistus, koks skaistus rodės ir lau-
kiamas”.

Lietuvos Steigiamasis Seimas,
atlikęs labai svarbų mūsų valstybės
kūrimo darbą, tikrai  ryškiu puslapiu
įeina į Lietuvos istoriją, į jos atmintį.
Tikimės, kad gegužės 15 d. Lietuva
vienokiu ar kitokiu būdu, svarbiau-
siai – savo širdies gelme, minės 1918 m.
Vasario 16-osios Aktu nubrėžtų  gai-
rių subrandintą vaisių – Lietuvos
Stei giamojo Seimo pirmojo posėdžio
100-tąsias metines.

Lietuvos Steigiamajam
Seimui – 100

ne per daugiausiai nusimanydavo.
Tada į pagalbą atėjo fi nansų specia-
listai, bankininkai ir ad vokatai, atsi-
rado visai kitoks galvojimas. Svar-
biausia užduotis buvo – kaip Fondą to-
liau ugdyti, investuoti kapitalą. Be
abejo, daugiausiai Fondą padidina pa-
likimai. Mūsų tautiečiai, deja, atsi-
skiria su šiuo pasau liu, ir daugiau ar
mažiau savo turto paskiria lietuviškai
veiklai toliau iš lai kyti. Šiais laikais gal-
vojame, kaip ne vien Fondą, bet ir
visą lietuvišką veiklą pamažu per-
duoti naujajai kartai. Kai mes čia at-
vykome 1948–1950 m., buvo padaryta di-
delė klaida, nes mes ne per daug jun-
gėmės prie čia jau buvusių lietuvių.
Daug jų organizacijų nesugrąžinamai
išnyko.

Anksčiau minėjote bent porą asmenų,
kurie Jums padėjo. Tai – Antanas Olis ir Jus-
tinas Mackevi čius. Jie buvo tie senosios kar-
tos Amerikos lietuviai.

Olis buvo gimęs čia dar XIX a.
Nors jis niekada nesilankė Lietuvoje,
bet kalbėjo lietuviškai, o Mackevi čius
į Ameriką atvyko prieš Pirmąjį pa-
saulinį karą. Mūsų draugystė buvo
palyginus retas atvejis, bet tai tik pa-
rodo, kad šiais laikais ir mums, ir
naujajai kartai reikia galvoti į ateitį.
Ne paprastai svarbu, kad kas nors per-
imtų visą tą darbą. Liks salės, liks
bažnyčios, liks Pasaulio lietuvių cent-
ras. Visa tai buvo suaukota, pastatyta
ir įsigyta ateičiai. Reikia kartu dirbti,
sueiti, išsiaiškinti, jeigu yra ko kie
nors skirtumai, ir siekti tikslo.

Esate įsteigęs nuolatinę Stasio Baro var-
do stipendiją, skirtą sta žuoti ir tobulėti ge-
riausiam jaunam Lietuvos tenorui. Kas
Jus paskatino tai padaryti?

Mano paties patirtis. Kada aš, kaip
sako žemaičiai, buvau dar jauns ir ne-
ženots, DP stovykloje gavęs Bū tėno
„diplomą”, kreipiausi į Lietuvos Rau-
donąjį kryžių, į jo pirmininką dr. Domą
Jasaitį. Nuvažiavau iš vieno la gerio į
kitą visas dulkėtas angliniame vagone,
nes po karo buvo tik toks su sisiekimas,
ir porą dienų jo laukiau. Jam atvykus
sakau: man nieko ne rei kia, tik duoki-
te man galimybę išvažiuoti į Italiją. Ir
tais laikais tokia galimybė buvo labai
lengvai suteikiama. Jis galėjo parašy-
ti ant tarptautinio Raudonojo Kry-
žiaus blanko, kad tokį ir tokį asmenį
reikia praleisti pra va žiuoti pro Bre-
nerio pasienio punktą į Italiją. Nerei-
kėjo jokių vizų, nieko. Ir jisai atsisakė
man tokį raštą duoti. Sa ko: mums rei-
kia inžinierių, agro no mų, reikia ko-

mercijos žmonių… ką čia – daininin-
kas? Ir aš pajutau… ta da buvau tikrai
išalkęs tos dainos. Grįžau tuo pačiu dul-
kėtu traukiniu, sakau: žinai, jeigu nu-

braukiam visus menus, tai tokia tada
ir valdžia… pyk telėjau. Vėliau gyve-
nime, kai fi nan siškai šiek tiek atsiga-
vau, pagal vojau: kodėl gi nepadarius
kam nors gera, vieną kitą žmogų lai-
mingą? Kai manęs nebebus, ši stipen-
dija liks am žina.

Pasitinkate brandžią – 80 m. gy-
 venimo sukaktį. Išdrįsiu paklaus ti: kuo
šiandien, atsigręžda mas į savo amžių, la-
biausiai džiaugiatės ir ko gal gailitės?

Labai sunkus klausimas, kad ga lė-
 čiau iškart taip lengvai atsakyti… bet
žinai, kad turbūt galima: aš visada
gyvenime kuo nors džiaugiausi. Aš
mylėjau darbą, mylėjau dainavi mą,
man muzika duodavo atvangą, pra-
skaidrindavo gyvenimą, aš visada gal-
vojau šviesiai. Svarbiausia gyveni me
yra nepasiduoti, neįkristi į pani ką,
eiti tiesiu, garbingu keliu. Ir tas duoda
tam tikrą atpildą, tikrą jausmą. Ta
prasme man sekėsi. Aš džiau giuosi,
kuo aš buvau ir kuo esu. Žino ma,
mūsų visų žmogiškasis kelias yra gana
vienodas, bet kada pažvelgi atgal, vis
dėlto yra įmanoma pajausti pasiten-
kinimą tuo, ką esi padaręs.

Dėkoju Jums už nuoširdų po kalbį ir už
suteiktą galimybę pa justi susidūrimo mo-
mentą tarp me no ir gyvenimo tikrovės.

Kalbėjosi ir spaudai paruošė
Arvydas Reneckis

Stasio Baro operinį balso pavyzdį galima pasiklausyti čia:

https://www.youtube.com/watch?v=kbLab3gWIsI

Stasys Baras: Carmen, Don José‘s aria from Act 2 (The Flower Song)

https://www.youtube.com/watch?v=MM9-Qof1Kd8

Stasys Baras „Donna non vidi mai” Manon Lescaut

Stasys Baras su jo vardo tenorui studentui
skirtos stipendijos laimėtoju, Muzikos aka-
demijos studentu Edgaru Prudkausku, šią
premiją 1999 m. laimėjusiu trečią kartą.

1997 m. balandžio mėn. prof. V. Landsbergis lankėsi Čikagoje. Susitikimo akimirka Čiur-
lionio galerijoje (iš k.):  A. Kerelis, A. Razma, V. Landsber gis, S. Baras ir J. Vaznelis. 

Z.�Degučio�nuotr.
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Parengė Vitalius Zaikauskas

LIETUVA  IR PASAULIS

Išplečiamos Lietuvos piliečių galimybės keliauti
Vilnius (LRV inf.) – Nuo gegužės

11 dienos Lietuvos piliečiams leidžia-
ma išvykti į Lenkiją darbo, verslo ar
mokslo reikalais, tačiau būtina turėti
tai patvirtinantį dokumentą – darbo su-
tartį, verslo liudijimą, įmonės doku-
mentą, pažymą iš Lenkijos švietimo
įstaigos apie mokymąsi joje ir pan.
Šiuos įrodymus privaloma pateikti
Lenkijos pasieniečiams, jie ir priims
galutinį sprendimą dėl įleidimo į savo
šalies teritoriją.

Nuo gegužės 15 dienos Lietuvos pi-
liečiai gali laisvai keliauti į Latviją bei

Estiją. Tai padaryti bus galima per tris
punktus pasienyje su Latvija: Būtingė–
Rucava, Saločiai–Grenstalė ir Smėlynė
– Medumi. 

Nuo gegužės 15 dienos per minėtus
punktus taip pat bus galima grįžti į Lie-
tuvą, o atvykusiems iš Latvijos bei Es-
tijos Lietuvos piliečiams nebus taiko-
ma 14 dienų izoliacija. Tokiomis pa-
čiomis sąlygomis į Lietuvą gali at-
vykti ir Latvijos bei Estijos piliečiai.

Europos Sąjungos vidaus sienų
kontrolė yra pratęsta iki gegužės 31 die-
nos.

Mėlynoji vėliava suteikta penkiems paplūdimiams
Vilnius (BNS) – Penkiems Lietu-

vos paplūdimiams suteiktas Mėlyno-
sios vėliavos statusas.

Jis suteiktas Nidos ir Juodkrantės
centriniams, Palangos Birutės parko,
I Smiltynės ir II Melnragės paplūdi-
miams.

Kopenhagoje įsikūrusi Mėlyno-
sios vėliavos tarybos komisija, atsi-

žvelgusi į nacionalinio programos
koordinatoriaus išvadas, suteikė sta-
tusą visiems paraiškas pateikusiems
Lietuvos paplūdimiams.

Vėliava vasaros sezonui apdova-
nojami paplūdimiai, atitinkantys ap-
linkosaugos švietimo, valdymo ir in-
formavimo, vandens kokybės, saugumo
ir paslaugų tarptautinius kriterijus.

Bažnyčios atsiveria sekmadieninėms šv. Mišioms
Vilnius (BNS) – Lietuvos katalikų

bažnyčia po pusantro mėnesio per-
traukos vėl atveria duris tikintiesiems
dalyvauti sekmadieninėse pamaldose.

Lietuvoje kovo 16 dieną dėl koro-
naviruso plitimo įvedus karantiną,
buvo sustabdytos visos viešos pamal-
dos. Nuo balandžio 27 dienos  šv. Mišios
su tikinčiaisiais buvo atnaujintos šio-
kiadieniais.

Bažnyčios atstovai sako, kad ti-
kinčiųjų srautas bus ribojamas, jie
privalo dėvėti kaukes, prie įėjimo į baž-
nyčias bus dezinfekcinės priemonės. 

Tikintieji įleidžiami į bažnyčią
išlaikant saugų atstumą tarp pamaldų
dalyvių, 10 kvadratinių metrų  vienam
žmogui.

Jei susirinkę pamaldų dalyviai
netilps bažnyčioje, tikintieji bus pa-
kviesti klausyti šv. Mišių lauke, išlai-
kant dviejų metrų atstumą tarp žmo-
nių. Komunija dalijama į rankas. 

Tikintieji, priklausantys rizikos
grupei ar turintys ligos simptomų,
raginami nesilankyti bažnyčiose, o
klausytis pamaldų nuotoliniu būdu.

Koronavirusas ypač pavojingas
vyresniems nei 60 metų žmonėms ir
sergantiems lėtinėmis ligomis.

Vyskupai teigia, kad rimtas pavo-
jus savo ar kitų sveikatai pagal Baž-
nyčios mokymą yra pakankama prie-
žastis, atleidžianti nuo dalyvavimo šv.
Mišiose sekmadieniais ir įsakytų šven-
čių dienomis.

Medžioklė lankais toliau kelia aistras 
Vilnius (Diena.lt) – Opozicinė Sei-

mo Tėvynės sąjungos-Lietuvos krikš-
čionių demokratų frakcija pranešė pa-
rengusi kreipimąsi į Lietuvos vyriau-
siąjį administracinį teismą prašant
ištirti, ar teisėtas buvo aplinkos mi-
nistro Kęstučio Mažeikos įsakymas
dėl medžioklės lankais įteisinimo. 

Frakcija taip pat teikia Medžiok-
lės įstatymo pataisas, uždrausiančias
medžioklę lankais. 

Seimo Aplinkos apsaugos komite-
to narė Aistė Gedvilienė primena, jog
dabartinis aplinkos ministras 2018 me-
tais Seime keičiant Medžioklės įstaty-
mą viešai Seimo posėdyje žadėjo, kad šis
medžioklės įrankis nebus įteisintas. 

„Tačiau ministras K. Mažeika be jo-
kios diskusijos, nepaskelbęs viešai, ne-
paisydamas visuomenės nuomonės,
vienasmeniškai savo įsakymu įteisino
tokį brutalų medžioklės būdą. Nebe-
galėdami daugiau pasitikėti visuome-
nei netikrus pažadus dalinusiu aplinkos
ministru, ketiname tokį ministro spren-
dimą, o kartu ir brutalų bei barbarišką
medžioklės būdą stabdyti teisinėmis
priemonėmis”, – teigia parlamentarė. 

Medžioklės įstatymo pataisas, nu-
statant, kad lankas yra draudžiamas
medžioklės įrankis, teikia Seimo nariai
A. Gedvilienė ir Mykolas Majauskas. 

Apie ministro pasirašytą įsakymą
su juo kalbėtis žada ir premjeras Sau-
lius Skvernelis. 

K. Mažeika gegužės 8 dieną pasi-
rašė įsakymą, kuriuo pakeičiamos me-

džioklės taisyklės, tarp leidžiamų nau-
doti įrankių ir priemonių įrašytas
punktas apie medžioklinius lankus.
Įsakyme nurodoma, jog papunktis dėl
medžioklėje leidžiamų įrankių įsiga-
lioja nuo 2022 metų balandžio. 

K. Mažeika teigia, jog iki tol bus
siekiama įvertinti kitų šalių praktiką,
su visuomene bus išdiskutuotos tai-
syklės ir reikalavimai tokiai me-
džioklei. 

Lanką medžioklėje naudoti buvo
leidžiama iki 2004 metų, vėliau už-
drausta. 

Lankų naudojimo priešininkai
teigia, jog tylus šūvio paleidimas pa-
lengvina galimybes brakonieriauti,
tačiau šalininkai teigia, jog tyli me-
džioklė yra būdas apsaugoti aplinki-
nius gyventojus nuo šūvių triukšmo.

Kinija ir Rusija koordinuotai platina sąmokslo teorijas
Washingtonas

(ELTA) – Jungtinės
Amerikos Valstijos
apkaltino Kiniją ir
Rusiją bendradarbia-
vimu platinant tikro-
vės neatitinkančią in-
formaciją apie koro-
naviruso pandemiją.
Pasak Washingtono,
Pekinas kuo toliau
tuo labiau taiko
Maskvos ištobulintus
metodus.

„Dar prieš CO-
VID-19 krizę matėme
tam tikrą koordinavi-
mą propagandos sri-
tyje tarp Rusijos ir Kinijos”, – sako Lea
Gabrielle, specialioji pasiuntinė iš
JAV valstybės departamento Globalaus
įsitraukimo centro (Global Engage-
ment Center), stebinčio užsienio pro-
pagandą.

„Kilus pandemijai bendradarbia-
vimas tarp abiejų valstybių dar la-
biau paspartėjo (...) ir jos bando for-
muoti visuomenės nuomonę apie CO-
VID-19 pandemiją siekdamos savų tiks-
lų”, – sakė ji.

Šis centras anksčiau paskelbė,
kad tūkstančiai su Rusija siejamų pa-
skyrų socialinėje žiniasklaidoje plati-
no sąmokslo teorijas apie koronavi-
rusą, įskaitant ir teiginius, kad jį su-
kūrė Jungtinės Valstijos.

Be to, anksčiau JAV papiktino Ki-
nijos užsienio reikalų ministerijos at-
stovo spaudai socialiniame tinkle
„Twitter” paskelbtas įrašas apie tai,

kad koronavirusą Uhano mieste iš-
platino JAV kariuomenė. Kovo mėne-
sį JAV ir Kinijos prezidentai Donald
Trump ir Xi Jinping kalbėjosi telefonu
ir, regis, abi šalys sutarė susilaikyti
nuo panašių teiginių.

Tačiau įtampa vėl išaugo po to, kai
JAV valstybės sekretorius Mike Pom-
peo pareiškė, kad virusas galėjo kilti
Uhano virusologijos laboratorijoje. 

Tiek Pasaulio sveikatos organi-
zacija (PSO), tiek geriausi JAV epide-
miologai aiškina, kad nėra jokių įro-
dymų, jog virusas galėjo būti sukurtas
laboratorijoje. Mokslininkai tikina,
kad virusas kilo Uhano turguje, kur
buvo pardavinėjama egzotiškų gyvūnų
mėsa.

Bendradarbiavimą pandemijos
klausimais telefonu aptarė Kinijos
prezidentas Xi Jinping ir Rusijos va-
dovas Vladimiras Putinas.

Vilnius (BNS) – Europolo atstovė
Tamara Schotte teigia, kad nors dėl ko-
ronaviruso pandemijos šalių ekono-
mikos patiria nuosmukį, nusikaltė-
liai iš šios krizės pelnosi – visoje Eu-
ropoje pastebimas išaugęs kiberneti-
nių nusikaltimų, prekybos padirbi-
niais ir tam tikros rūšies vagysčių
skaičius. 

„Kibernetiniai nusikaltėliai itin
greitai pasinaudojo esama situacija,
COVID-19 pandemijos poveikis čia yra
labiausiai matomas ir didžiausio mas-
to, palyginus su kitomis nusikalsta-
mumo šakomis”, – Lietuvos policijos
surengtoje konferencijoje sakė T. Schot-
te. 

Jos teigimu, pandemijos metu itin
padaugėjo įvairių kenksmingos prog-
raminės įrangos įdiegimų ir duomenų
vagysčių, tačiau auga ne tik jų skai-
čius, bet ir sudėtingumo bei išmanumo
lygis. 

Kibernetinius nusikaltimus ir to-
liau aktyviai vykdo jau anksčiau tuo
užsiėmusios grupuotės, tačiau daugė-
ja ir pirmuosius žingsnius šioje srity-

je žengiančių nusikaltėlių. 
Pasak T. Schotte, daugėja kiber-

netinių itin svarbios infrastruktūros
atakų, tokių kaip ataka prieš ligoninę
Čekijoje, kai dėl nusikaltėlių veiksmų
ilgam sutriko gydymo įstaigos veikla.  

COVID-19 pandemijos metu Eu-
ropolas taip pat pastebi išaugusį su vai-
kų išnaudojimų susijusių nusikaltimų
skaičių. 

Pasak T. Schotte, Europoje plintant
koronavirusui, visose šalyse daugėja
prekybos įvairiais padirbtais produk-
tais atvejų. Dažniausiai tai įvairios
sveikatos prekės ir asmeninės apsau-
gos priemonės, testai tikrintis dėl ko-
ronaviruso, apsauginės kaukės ir kiti
daiktai.  

Taip pat, nors sumažėjo vagysčių
iš privačių asmenų, padaugėjo vagys-
čių iš įmonių ir gydymo įstaigų. Ke-
liose šalyse fiksuotos apsaugos prie-
monių vagystės, kai buvo užgrobiami
iš oro uostų jas gabenantys vilkikai.
Anot T. Schotte, beveik neabejojama,
kad šiuos nusikaltimus vykdo tarp-
tautinės nusikaltėlių grupuotės.

New Yorkas (ELTA) – JAV prezi-
dentas Donald Trump mano, kad nau-
jasis koronavirusas išplito tikriausiai
dėl kažkokios Kinijos klaidos. 

„Jie (Kinijos valdžia) padarė siau-
bingą dalyką. Aš nemanau, kad jie
specialiai tai padarė, bet tai buvo pa-
daryta, galbūt dėl nekompetentingu-
mo. Galbūt tai išsiveržė į išorę, o jie ne-
žinojo, kaip apie tai pranešti”, – teigė
Baltųjų rūmų šeimininkas. 

Pasak JAV prezidento, infekcija iš-
plito į daugiau kaip 180 valstybių. „Ji
beveik visose šalyse”, – sakė D. Trump.

„Pažiūrėkite, kas darosi Rusijoje, si-
tuacija siaubinga, – teigė jis. – Ir šitaip
visame pasaulyje”.

Oficialiais duomenimis, bendras
užsikrėtusiųjų skaičius Rusijoje išau-
go iki 221 344, per pastarąsias 24 va-
landas patvirtinus 11 012 naujų atvejų.
Nuo pandemijos pradžios virusas ša-
lyje pareikalavo 2 009 gyvybių. Jei ir to-
liau tęsis tokios tendencijos, per kelias
dienas Rusijos patvirtintų atvejų skai-
čius gali tapti didžiausiu Europoje,
nors jau dabar ji užima trečią vietą pa-
saulyje. 

D. Trump: koronavirusas išplito dėl Kinijos klaidos

Nusikaltėliai pelnosi iš koronaviruso pandemijos

Praėjusią savaitę V. Putinas (d.) ir Xi Jinping  kalbėjosi telefo-
nu.                                                                                              CNBC�nuotr.�

Aplinkos ministras K. Mažeika paslapčia
įteisino medžioklė lankais. L.�Balsio�nuotr.�
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RIMAS ČERNIUS

Klasikinės muzikos mėgėjams – sun-
kios dienos. Koncertų salės, operų
rūmai uždaryti.  Orkestrai negroja,

chorai nedainuoja, koncertai, festivaliai at-
šaukiami. Tačiau...

Muzikos išsiilgusieji gali rasti pakai-
talų. Žinoma, įrašas neatstos gyvo kon-
certo, gyvo spektaklio, bet šiais laikais at-
siranda išskirtinių progų išgirsti ir pa-
matyti koncertų, operų įrašų internete. Pa-
vyzdžiui, New Yorko Metropolitan Ope-
ra kiekvieną vakarą transliuoja internetu
po operą, anksčiau įrašytą Metropolitan
Operos rūmuose. Tas operas galima ma-
tyti tinklalapyje metopera.org. Pasitaiko
net istorinių spektaklių. Gegužės 1 d.
buvo rodomas operos ,,Aida” spektaklis,
kuriame pagrindinį vaidmenį atliko Leon-
tyne Price. Gegužės 8 d. buvo rodoma
opera ,,La Boheme” su Luciano Pavarot-
ti. 

Kitas tinklalapis, kuriuo operų mėgėjai
gali susidomėti, yra operavision.eu, kuris
rodo operas, pastatytas Europoje. Čia
operų mėgėjai ras operų, nufilmuotų
įvairiuose Europos teatruose. Įdomu, kad
kai kuriose operose dalyvavo lietuviai
dainininkai, muzikai. Paminėsiu tris tokius
atvejus, kurie, manau, maloniai nustebins
ne vieną operos gerbėją.  

Tinklalapyje operavision.eu galima
stebėti Antonin Dvorak operą „Rusal-
ka”. Šią operą 2019 m. pastatė Belgijos
operos ir baleto teatras „Opera Ballet
Vlaanderen”. Spektaklis įdomus, nau-
joviškas, kūrybingas. Scenoje, kurioje
pasakojama tragiška undinės Rusalkos
istorija, stovi vingiuojantis medinis
įtaisas, kuris primena bangas ir kartu
mišką. Scenos grindys sukasi, ir tuo
būdu keičiasi scenovaizdžiai. Pastaty-
mas įdomus tuo, kad jame kartu su ope-
ra vyksta baletas. Kiekvienas pagrin-
dinis dainininkas ar dainininkė turi
atitinkamą šokėją, kuris ar kuri šokiu
interpretuoja, ką dainininkai dainuo-
ja. Jau nuo seno operose būna baletai,
bet dažniausiai jie yra tik intarpai, ku-
rie protarpiais paįvairina operą. Šiame
pastatyme opera ir baletas vyksta be-
veik lygiagrečiai ir net kai kada są-
moningai painiojami: Rusalka dai-
nuoja princui-šokėjui, o princas dai-
nuoja Rusalkai-šokėjai. Opera dai-
nuojama originalia – čekų kalba. Ją ga-
lima šiame tinklalapyje stebėti iki
rugpjūčio 14 d. Lietuviams įdomu ir
malonu, kad operos dirigentė – jauna
lietuvaitė Giedrė Šlekytė.

Giedrė Šlekytė muzikos pradėjo
mokytis Vilniuje, Mikalojaus Konstan-
tino Čiurlionio menų mokykloje. Diri-
gavimo meną studijavo Austrijoje, Graz
mieste, Muzikos ir dailiojo meno uni-
versitete, ir Vokietijoje, Leipzig miesto

Muzikos ir teatro akademijoje. Ji taip
pat mokėsi Šveicarijoje, Zurich miesto
Dailiojo meno universitete. Ji jau yra di-
rigavusi daugeliui žymių orkestrų Eu-
ropoje ir taipogi reiškiasi kaip operų di-
rigentė. Ji yra dirigavusi Lietuvos na-
cionaliniam simfoniniam orkestrui ir
Lietuvos nacionalinei operai. Įdomu,
kad neseniai klasikinės muzikos įrašų
bendrovė „Deutsche Grammophon” iš-
leido kompaktinę plokštelę, kurioje
Giedrė Šlekytė diriguoja Lietuvos na-
cionaliniam simfoniniam orkestrui ir
„Kremerata Baltica“ ansambliui, at-
liekantiems kompozitorės Ramintos
Šerkšnytės simfoninius veikalus.   

Antroji tinklalapyje operavision.eu
rodoma opera, kuri krito į akį, tai Mo-
carto „Die Entführung aus dem Serail”
(Pagrobimas iš Seralio). Tai 2015 m.
Anglijos Glyndebourne teatre pasta-
tytas spektaklis. Spektaklis labai ener-
gingas, tikroviškas, scenovaizdžiai ir
kostiumai ištaigingi. Pagrindinę te-
noro Belmonte rolę atlieka lietuvis
Edgaras Montvidas. Opera atliekama
vokiečių kalba. Ją šiame tinklalapyje
galima stebėti iki gegužės 20 d.  

Edgaras Montvidas baigė prof. Vir-
gilijaus Noreikos dainavimo klasę Lie-
tuvos muzikos akademijoje. Nuo 2001
m. gyvena Londone. 2002 m. debiutavo
Londono „Covent Garden” teatre, Alf-
redo vaidmenyje, „La traviata” opero-
je. Dainavo Vokietijos, Prancūzijos ir
kitų Europos kraštų operos teatruose.
Šių metų gegužės 16 d. Montvidas tu-
rėjo pasirodyti Lietuvoje su Lietuvos
nacionaliniu simfoniniu orkestru, ta-
čiau koncertas perkeltas į spalio 24 d.,
be abejo, dėl koronaviruso pandemijos.
Montvido pasirodymas Mocarto ope-
roje „Pagrobimas iš Seralio” reikalavo
ne tik gero dainavimo, bet ir geros vai-
dybos, nes šioje operoje yra nedainuo-
jamų intarpų. Montvidas ir kiti šio pa-
statymo atlikėjai savo vaidmenis atli-
ko įtikinančiai.  

Trečioji tinklalapio operavision.eu
opera, kuri krito į akį, tai kompozito-
riaus Giacomo Puccini „Madame But-
terfly”. Rodomas 2014 m. Karališkojo
Švedijos operos teatro pastatymas.  Pa-
grindinę Cio-Cio-San partiją dainuoja
Asmik Grigorian. Ši iškili solistė šie-
met Lietuvoje buvo apdovanota Nacio-
naline kultūros ir meno premija. Ope-
ros pasaulio sensacija ji tapo 2018 m. po
sėkmingo pasirodymo Richardo Straus-
so operoje „Salomėja” prestižiniame
Salzburg miesto festivalyje. Už šį vaid-
menį ji pripažinta geriausia pasaulio
operos soliste. Asmik Grigorian yra
dviejų dainininkų duktė: jos motina yra
lietuvė sopranas Irena Milkevičiūtė, o
tėvas – armėnų tenoras Geham Grigo-
rian. Ji pati pasakoja, kad „Madame
Butterfly” opera jai ypač artima, nes pa-

grindinius tos operos vaidmenis jos tė-
veliai yra dainavę kartu.  

Karališkojo Švedijos operos teatro
„Madame Butterfly” pastatymas yra
šiuolaikiškas, netradicinis. Kai ku-
riems jis gali atrodyti šokiruojantis.
Scenovaizdis atrodo labiau skandina-
viškas, negu japoniškas. Tačiau visi so-
listai į savo vaidmenis giliai įsijautę ir
puikiai dainuoja bei vaidina. Asmik
Grigorian yra operos centre. Jos sodrus
balsas ir įtikinanti vaidyba užburia žiū-
rovus. Verta pamatyti šį naujovišką,
netradicinį, bet įtikinantį jaudinančios
operos įrašą. „Madame Butterfly” ope-
ros įrašą operavision.eu tinklalapyje
galima stebėti iki liepos 17 d.  O sop-
rano Asmik Grigorian gerbėjai tame
pačiame tinklalapyje ją gali matyti ir
Čaikovskio operoje „Eugene Onegin”,
kurioje ji atlieka Tatjanos partiją.  

Lietuviams operų mėgėjams gali
būti įdomu išgirsti ir stebėti latvišką
operą. Tinklalapis operavision.eu
transliuoja latvio kompozitoriaus
Imants Kalninš 1977 m. parašytą ope-
rą, kuri angliškai pavadinta „I Played,
I Danced” (Aš grojau, aš šokau). Ope-
rą 2019 m. pastatė Latvijos nacionalinis
operos ir baleto teatras. Pagal tinkla-
lapyje pateiktą paaiškinimą operos
muzika sujungia latviškas liaudies
dainas su unikalia kompozitoriaus
muzikine kalba. Šią operą tinklalapy-
je galima stebėti iki liepos 31 d.  

Turime vilties, kad kada nors grįš
laikai, kai operos spektaklius vėl ga-
lėsime stebėti operos rūmuose. Ta-
čiau, kol virusas neleidžia to daryti, ga-
lime pasidžiaugti įdomiais ir vertingais
buvusių spektaklių įrašais.

Operų 
mėgėjams –
spektakliai 
internete

Asmik Grigorian.  www.musicperformers.lt�nuotr. Edgaras Montvidas.  lrt.lt�nuotr.

Giedrė Šlekytė deutschlandfunkkultur.de�nuotr.
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Vasara – puikus metas mokytis lietuvių kalbos
Visus, norinčius išmokti ar patobulinti lietuvių kalbą,
kviečiame į virtualią lietuvių kalbos vasaros mokyklą!

Lietuvių kalba – seniausia išlikusi indoeuropiečių kalba, susijusi su

sanskrito, lotynų ir senovės graikų kalbomis. Jūs mokysitės seniau-

sios Europos kalbos nuo įvadinio kurso (pradedantiesiems) iki kursų,

skirtų tobulinti lietuvių kalbos įgūdžius.

Kursai vyks birželio 1–liepos 31 dienomis. 

Registracija internetu: https://forms.gle/mSiDZJZinbhZJ4uWA 

Daugiau informacijos apie kursus:

https://vikc.lt/news/welcome-to-lithuanian-language-summer-school/

Valstybės institucijų kalbų centro inf.

Kviečiame į vaikų universitetą
JAV gyvenančių lietuvių šeimoms norime pristatyti vaikų edukacinę

programą iš Lietuvos – KSU Tarptautinį vaikų universitetą „Alfa”, kuri sėk-
mingai veikia 12-oje Lietuvos miestų, o šiuo metu vykdo nuotolinius, gy-
vus, video užsiėmimus vaikams Lietuvoje ir užsienyje.

Vaikų universitetas „Alfa” vykdo inovatyvius ir kūrybinius užsiėmimus

7–13 m. vaikams, kurių metu vaikus supažindiname su įvairiomis moks-

lo sritimis, technologijomis ir profesijomis, skatiname kūrybinį, inovatyvų

mąstymą ir įgūdžius. 

Esame parengę originalų turinį ir norime sudominti daugiau vaikų. Mes

taikome visiškai kitokias metodikas nei mokyklose, todėl gauname labai

entuziastingus atsiliepimus iš vaikų ir tėvų. Virtualius užsiėmimus organi-

zuojame tiesiogiai, mažose grupėse – vaikai bendrauja tarpusavyje, atlieka

kūrybines užduotis ir per praktinį mokymąsi susipažįsta su įvairiomis moks-

lo ir profesinėmis sritimis. Mūsų užsiėmimai aktualūs ir užsienyje gyvenančių

lietuvių vaikams. Užsiėmimus veda edukatoriai ir dėstytojai iš Lietuvos, tad

užsiėmimai yra puiki vieta ir sužinoti naujų dalykų, ir tobulinti lietuvių kal-

bą, ir susirasti naujų draugų iš viso pasaulio!

Dvejus metus gyvendama skirtingose JAV valstijose, susidūriau su po-

reikiu ugdyti sūnaus lietuvių kalbą ir papildyti jo mokyklinį švietimą. Pa-

stebėjus, jog vaikai noriai bendrauja internetu, mūsų universiteto profesoriai

sukūrė ir pritaikė tokiai bendravimo formai tinkamą edukacinę programą.

Daugiau apie vaikų universitetą ,,Alfa” rasite internete: 

https://ksu.lt/padaliniai/vaiku-universitetas-alfa/. 
Taip pat – mūsų ,,Facebook” paskyroje: https://www.facebook.com/ksualfa/.

Doc. dr. Austė Kiškienė –

Tarptautinio vaikų universiteto ,,Alfa” prorektorė

m Net ir baisiausiame sapne
negalėjau pasapnuoti, kad
ateisiu į banką su kauke ant
veido ir prie langelio papra-
šysiu pinigų. 

m Tiems, kurie vieniši, ne -
daug beliko laukti: po karan-
tino daug porų išsiskirs ir at -
siras naujų bendravimo ga li-
 mybių.

m Mano batai galvoja, kad
aš numiriau.

m Surandi sau priimtiniausią
gyvenimo būdą, bet paaiškėja, kad jis
vadinasi ,,karantinas”.

m Visada sunkiau likti namuose tuo-
met, kai kas nors pasako, kad tai priva-
loma. 

m Pirmą kartą istorijoje tam, kad žmo-
nių rasė būtų išsaugota, visiems priva-
loma gulėti ant sofos, žiūrėti televizorių
ir nieko neveikti. 

m Įeinu į socialinius tinklus ir stebiuosi:
iš kur  tarp mano draugų tiek daug yra virusologų? Iki šiol daugumą suda-
rydavo politologai.

m Karantino dienoraštis
1 diena: turiu pakankamai negendančių maisto atsargų, kurių man užteks
ne vienam mėnesiui, o gal net metams. Taigi, galiu būti izoliacijoje tol, kol
pasibaigs pandemija. 
Ta pati diena, po 45 minučių: Esu supermarkete, nes labai panorau ,,Twix"

m Šiandien mano 30-tas gimtadienis. Bet aš noriu pasakyti, kad dėl
koronaviruso jį nukėliau ir šiemet 30 man sukaks vėliau. 

Parinkta iš interneto

Linksmai apie karantiną


